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Podopieczni trenera Stanisława
Chomskiego w pierwszym meczu
pojadą z brązowym medalistą z
2023 roku – Apatorem Toruń, zaś
pięć dni później udadzą się do
Lublina na spotkanie z miejsco-
wym Motorem, obrońcą mistrzow-
skiego tytułu i głównym faworytem
do wywalczenia złotego medalu w
bieżącym roku.

Tegoroczny sezon będzie kalką
dwóch ostatnich lat. Osiem ze-
społów najpierw pojedzie w czter-
nastu kolejkach fazy zasadniczej.
Sześć pierwszych awansuje do
drugiego etapu, gdzie odbędą się
mecze ćwierćfinałowe, potem półfi-
nałowe i na zakończenie rywaliza-
cji czekać nas będą pojedynki o
złoty oraz brązowy medal. Najsłab-
sza ekipa fazy zasadniczej spad-
nie do Speedway 2. Ekstraligi, czy-
li prościej mówiąc do pierwszej ligi,
zaś siódma zakończy sezon 11
sierpnia, kiedy to odbędzie się
ostatnia kolejka rundy zasadniczej.

Dla gorzowskiej Stali bieżący rok
będzie 58 w rozgrywkach najwyż-
szej polskiej ligi żużlowej. W do-
tychczasowych startach nasz zes-
pół wywalczył 30 medali, w tym

dziewięć złotych, piętnaście srebr-
nych i sześć brązowych. 

- Powiem wprost, że w tym sezo-
nie mierzymy w wielki finał i to nie
tylko dlatego, że mamy parzysty
rok, ale dlatego, że czujemy się
mocni, mamy ciekawą i ambitną
drużynę głodną sukcesu – mówi
prezes gorzowskiego klubu Wal-
demar Sadowski.

Co ma on na myśli, mówiąc o roku
parzystym? Kibicom Stali nie trzeba
o tym mówić, ale ciekawość innych
oczywiście należy zaspokoić. Otóż,
od 2012 roku żółto-niebiescy za-
wsze w roku parzystym dochodzą
do wielkiego finału PGE Ekstraligi.
W latach 2014 i 2016 zdobywali
złote medale, natomiast w sezo-
nach 2012, 2018, 2020 i 2022 cie-
szyli się ze srebrnych krążków. W
latach nieparzystych w tym czasie
ani razu nie zdołali awansować o
decydujących o mistrzostwie spot-
kań, aczkolwiek w latach 2017 i
2021 stawali na podium, dokładnie
na jego najniższym stopniu.

Czy prawo serii zostanie podtrzy-
mane w tym sezonie? Czas po-
każe…

RB

Mamy rok parzysty, Stal rusza do boju!
W piątek, 12 kwietnia startuje kolejny sezon żużlowy w PGE Ekstralidze. Na początek czekają nas mecze w Lesznie i we Wrocławiu, natomiast dwa
dni później ligowa inauguracja sezonu odbędzie się w Grudziądzu i Gorzowie.
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Gorzowianie do sezonu przygotowywali się na zgrupowaniu w Žarnovicy, na malowniczo położonym torze, na któ-
rym wychował się Martin Vaculik  



ww    1.04.
1896 - przy obecnej ul. Kosynie-
rów Gdyńskich, uruchomiono
zakład wodociągowy i oddano
do użytku kanalizację uliczną. W
1958 r. powstało Miejskie
Przedsiębiorstwo Wodociągów i
Kanalizacji, dziś spółka PWiK.
ww    2.04.
1973 - powstała orkiestra „Ode-
on”, jako Gorzowska Orkiestra
Kameralna istniała formalnie do
chwili powstania Filharmonii
Gorzowskiej w 2011 r.
1976 - ruszyła produkcja w no-
wo zbudowanym Zakładzie Sto-
larki Budowlanej przy dawnej
ul. Bierzarina; po sprzedaży
zakładów duńskiej firmie w
2004 r. obiekt popadł w ruinę i
już nie istnieje.
ww    4.04.
1773 - przy majątku Głożyna
osadzono 10 rodzin koloni-
stów, dając początek kolonii,
która od 1929 jest częścią Ja-
sieńca w gm. Bogdaniec.
2003 - nastąpił nawrót zimy:
gradobicie, kilkudniowe opa-
dy śniegu, temperatury ujem-
ne; oziębienie trwało do
11.04.
ww    5.04.
2017 - przy ul. Fabrycznej za-
inaugurowano Aleję Zwycięzców
Memoriału Edwarda Jancarza;
pierwsze tablice z odciskiem
dłoni odsłonili Patryk Dudek,
triumfator zawodów w 2016 r. i
Duńczyk Hans Nielsen, zwy-
cięzca z 1992 i 1997 r.
ww    8.04.
1945 - Leon Kruszona, późnie-
jszy wiceprezydent miasta,
przyprowadził drugą 21-oso-
bową grupę operacyjną z
Wągrowca.
2009 - na placu Grunwaldzkim
uruchomiono nową fontannę.
ww    9.04.
1968 - władze miejskie otrzy-
mały zgodę Ministerstwa Kultu-
ry i Sztuki na rozbiórkę zabytko-
wego Arsenału.
1984 - ks. bp Wilhelm Pluta
poświęcił kościół parafialny pw.
NMP Królowej Polski przy ul.
Żeromskiego.
ww    10.04.
1824 - wystawiono na sprzedaż
zadłużone gospodarstwo na Ko-
zackiej Górze w pobliżu Dale-
kiego Młyna, należące do
małżonków Johann Kringel z
Bolemina; jest to jedna z naj-
starszych wzmianek o Kozackiej
Górze.
ww    11.04.
2001 - z gorzowskiego studia
Poznańskiej TV nadano na żywo
pierwszy Teleskop Lubuski.
12.04.
1951 - zarządzeniem Ministra
Przemysłu Chemicznego po-
wołano Gorzowskie Zakłady
Włókien Sztucznych w budowie,
w 1956 odrzucono dopisek „w
budowie”, przed 1961 zaczęła
upowszechniać się nazwa „Sti-
lon”.
ww    13.04.
2016 - sejm przyjął ustawę o
przekształceniu PZWS w Gorzo-
wie w Akademię im. Jakuba z
Paradyża.
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W pi¹tek (8 marca) na bu-
dynku Urzêdu Miasta przy uli-
cy Sikorskiego ods³oniêto ta-
blicê poœwiêcon¹ pamiêci
wieloletniej radnej Gra¿yny
Wojciechowskiej.

Data ods³oniêcia tablicy nie
jest przypadkowa. Gra¿yna
Wojciechowska bowiem od
wielu lat z okazji Dnia Kobiet
organizowa³a Konferencjê Ko-
biet - spotkanie dedykowane
paniom; kobietom, o kobie-
tach i dla kobiet.

Ods³oniêcie tablicy na bu-
dynku Urzêdu Miasta odby³o
siê w obecnoœci najbli¿szych
wspó³pracowników oraz ludzi,
z którymi radna Gra¿yna Woj-
ciechowska wspó³pracowa³a
lub wspó³organizowa³a wiele
miejskich przedsiêwziêæ. By³a
równie¿ córka radnej Izabela
Wojciechowska oraz
Bo¿ena Mania - prezes
Okrêgu Lubuskiego Zwi¹zku
Nauczycielstwa Polskiego.

Inicjatorem przedsiêwziêcia
by³ przewodnicz¹cy Rady
Miasta Gorzowa, wieloletni
przyjaciel radnej Wojciechow-
skiej, Jan Kaczanowski.
Swój pomys³ zrealizowa³ przy
pe³nym wsparciu prezydenta

miasta Jacka Wójcickiego.
Obaj panowie podczas uro-
czystoœci ods³oniêcia tablicy
wspominali radn¹.

- Gra¿yna kierowa³a siê w
¿yciu jedn¹ wa¿n¹ zasad¹, z
która równie¿ mi towarzyszy
do dziœ: Jeœli nie mo¿esz ko-
muœ pomóc, to przynajmniej
nie przeszkadzaj. By³a nie-
zwykle siln¹ kobiet¹, m¹dr¹,
ale przede wszystkim mia³a
bardzo dobre serce - powie-
dzia³ Jan Kaczanowski.

Równie¿ prezydent Jacek
Wójcicki podkreœla³ wyj¹tkow¹
skutecznoœæ radnej Gra¿yny
Wojciechowskiej w pomaga-
niu ludziom w potrzebie i reali-
zowaniu postawionych sobie
celów.  Przypomnia³ równie¿
ostatnie chwile na s³u¿bie, bo
tak rozumia³a swoj¹ rolê rad-
nej Rady Miasta - jako s³u¿bê
mieszkañcom Gorzowa.

A z Gorzowem zwi¹zana
by³a od urodzenia. „Dziewczy-
na z Zawarcia” jak sama o so-

bie mówi³a, niemal ca³e swoje
¿ycie spêdzi³a w naszym mie-
œcie. Urodzi³a siê tu tu¿ po
wojnie, 21 lipca 1947 roku.
By³a œwiadkiem odradzaj¹cej
siê polskiej administracji, bu-
dowanych na nowo spo³ecz-
nych wiêzi i historii powojen-
nego miasta nad Wart¹.

Mi³oœæ do miasta przeku³a w
dzia³alnoœæ spo³eczn¹, samo-
rz¹dow¹ i przez ca³e swoje
doros³e ¿ycie dzia³a³a równie¿
na rzecz gorzowskiej oœwiaty.

By³a nauczycielem wychowa-
nia fizycznego w II Liceum
Ogólnokszta³c¹cym, którego
by³a równie¿ absolwentk¹,
póŸniej uczy³a „wuefu” m³o-
dzie¿ w „elektryku”, a od 1983
roku by³a aktywn¹ dzia³aczk¹
Zwi¹zku Nauczycielstwa Pol-
skiego, przez 23 lata pe³ni¹c
funkcje szefowej gorzowskie-
go oddzia³u Okrêgu ZNP.

Wiêkszoœæ gorzowian zna³a
Gra¿ynê Wojciechowsk¹ jako
miejsk¹ radn¹. Wszak w Ra-
dzie Miasta Gorzowa zasia-
da³a nieustanie od 1994 roku,
tj. blisko 28 lat.

Pamiêci Gra¿yny Wojcie-
chowskiej, kobiety o wiel-
kim sercu, oddanej spo³ecz-
noœci lokalnej i zas³u¿onej
dla samorz¹du gorzowskie-
go, wieloletniej Radnej
Miasta Gorzowa Wielkopol-
skiego - brzmi tekst tablicy.

Tablica zosta³a umieszczo-
na przy wejœciu do sali sesyj-
nej Urzêdu Miasta, tu¿ obok
tablicy poœwiêconej pamiêci
W³adys³awa Sikorskiego -
premiera Polski, tragicznie
zmar³ego w katastrofie lotni-
czej w Gibraltarze.
WYDZIAŁ PROMOCJI I INFORMACJI

Żyła po swojemu, według własnych zasad
Odesz³a dwa lata temu. Nagle, nikogo nie uprzedzaj¹c. Pozostawi³a rezultaty swojej pracy i ludzi, którzy zawsze bêd¹ o niej pamiêtaæ.

Tablica znajduje się przy wejściu do sali sesyjnej Urzędu Miasta
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Lutowe porozumienie doty-
czy³o wsparcia finansowego dla
dzia³añ naukowych i dydaktycz-
nych uczelni, a czek opiewa³ na
pó³ miliona z³otych. Wtedy rów-
nie¿ pad³a deklaracja o dalszej
pomocy i w po³owie marca pod-
pisano drug¹ umowê, tym ra-
zem na dwa miliony z³otych.
Pieni¹dze maj¹ zostaæ prze-
znaczone na podniesienie jako-
œci kszta³cenia i badañ nauko-
wych, poprzez dofinansowanie
kosztów rozwoju infrastruktury
naukowo-dydak t ycznej .
G³ównie chodzi o inwestycje w
budynek dydaktyczny Centrum
Symulacji Medycznej.

- Dziêkujê uczelni, dziêkujê
pani rektor, za œwietn¹
wspó³pracê, za otwartoœæ, za
to, ¿e uczelnia prê¿nie siê
rozwija - mówi prezydent Ja-
cek Wójcicki. - Cieszê siê,
¿e mo¿emy do³o¿yæ ma³¹ ce-
gie³kê do rozwoju uczelni, do
tego, ¿e otwiera siê ona na
nowe kierunki. Bardzo cieszy-
my siê z rozwoju kierunków
medycznych - z pielêgniar-
stwa i z centrum symulacji
medycznych, które nied³ugo
bêdzie otwarte - doda³.

Prof. El¿bieta Skorupska-
Raczyñska przyzna³a, ¿e
uczelnia rozwija siê razem z

miastem, gdy¿ w³adze AJP
staraj¹ siê nad¹¿yæ za tym co
dzieje siê w Gorzowie.

- Dlatego reagujemy bardzo
szybko na potrzeby miasta.
Jedn¹ z potrzeb by³o kszta³ce-
nie medyczne. Rozwija siê ono
bardzo intensywnie, podobnie
jak inne kierunki, ale akurat w
wypadku medycznych, jest to
kszta³cenie bardzo kosztowne.
Wymaga specjalistycznej ba-
zy, a nam zale¿y na tym, by to
by³a baza na najwy¿szym po-
ziomie, s³u¿¹cym przynajmniej
przez kilkanaœcie najbli¿szych
lat - powiedzia³a rektor AJP.

Źród³o: UM W GORZOWIE

Dwa miliony na kierunki medyczne
Przed miesi¹cem informowaliœmy o podpisaniu umowy pomiêdzy prezydentem miasta Jackiem Wójcickim i rektorem
gorzowskiej Akademii im. Jakuba z Parady¿a prof. El¿bietê Skorupsk¹-Raczyñsk¹. Dzisiaj mamy kolejne dobre wiadomoœci.

Umowy podpisane, teraz czas na inwestycje, bo rynek czeka
na specjalistów
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Pani 
z doświadczeniem

zaopiekuje się
starszą osobą

tel. 726 252 702



ww    15.04.
1962 - drużyna Stali zadebiuto-
wała w I lidze na żużlu, przegry-
wając wyjazdowy mecz w
Częstochowie z „Włókniarzem”
35:42; gorzowianie pozostawali
w ekstraklasie przez 40 lat.
ww    16.04.
1996 - w sąsiedztwie ówczesnej
stacji benzynowej Agip przy ul.
Walczaka firma McDonalds Pol-
ska otworzyła pierwszy w mie-
ście bar typu McDrive.
ww    17.04.
1988- ruszyły wskazówki zegara
na wieży katedralnej, zegar wy-
dzwaniał kwadranse i godziny, a
dwa razy na dobę (o 6 i 18) roz-
legały się kuranty; trwający po-
nad rok remont zabytkowego ze-
gara wykonał Tadeusz Pawlak z
Borka; zegar zamilkł ok. 1997 r.
ww    18.04.
1984 - ruszyła pierwsza obra-
biarka w nowo zbudowanych
obiektach ZM „Gorzów” na Ba-
czynie.
ww    19.04.
2004 - gorzowskie koszykarki z
AZS PWSZ po sześciu latach po-
nownie awansowały do ekstra-
klasy.
ww    20.04.
1947 - na zakończenie Tygodnia
Ziem Odzyskanych w Gorzowie
odbył się 40-tysięczny wiec
mieszkańców Ziemi Lubuskiej z
udziałem Władysława Gomułki,
ówczesnego ministra Ziem Od-
zyskanych.
ww    21.04.
2000 - siatkarze Stilonu zostali
wicemistrzami Polski; był to
drugi medalowy sukces gorzow-
skich siatkarzy w ekstraklasie,
rok wcześniej wywalczyli brązo-
wy medal.
ww    22.04.
1647 - z powodu nieostrożności
piekarza Michała Schadowa w
mieście wybuchł wielki pożar, w
którym ocalał jedynie kościół pa-
rafialny i kilka domów; był to naj-
większy kataklizm w dziejach
miasta.
ww    23.04.
2001 - z udziałem prezesa TVP
Roberta Kwiatkowskiego w go-
rzowskim teatrze odbyła się uro-
czysta inauguracja Lubuskiego
Ośrodka TVP w Gorzowie.
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- W czerwcu m³odzie¿owa
dru¿yna Stilonu weŸmie
udzia³ w turnieju we
w³oskiej Cava de’ Tirreni.
Co to za turniej?

- Zostaliœmy zaproszeni na piê-
ciodniowy Miêdzynarodowy
Turniej M³odzie¿owej Pi³ki
No¿nej i bardzo siê z tego cie-
szymy. Staramy siê odtwarzaæ
relacje naszego miasta z inny-
mi miastami partnerskimi. Od
lat utrzymujemy je na poziomie
juniorskim i seniorskim z Frank-
furtem nad Odr¹ oraz na pozio-
mie juniorskim z ukraiñskimi
Sumami. Teraz do naszego
portfolio dochodzi Cava de’Tir-
reni. Jako Stilon, jedna z go-
rzowskich dru¿yn, powinniœmy
podtrzymywaæ takie relacje na
p³aszczyŸnie, jak¹ siê zajmuje-
my, czyli sportowej, pi³karskiej.
- Turniej kierowany jest do
miast partnerskich Cavy -
Gorzowa, litewskiego Kow-
na, amerykañskiego Pitts-

field, niemieckiego Schwer-
te i najnowszego partnera
Cavy - greckiej Verii. Jakie
macie oczekiwania jad¹c
na po³udnie Italii?

- Chcielibyœmy godnie za-
prezentowaæ nasze miasto,
poznaæ siê z dru¿ynami, spró-
bowaæ jeszcze bardziej po-

szerzyæ wspó³pracê z Cav¹,
dowiedzieæ, siê, jak mo¿emy j¹
zacieœniæ z dru¿ynami w³oski-
mi. Byæ mo¿e uda siê - z uwagi
na to, ¿e jest to turniej miêdzy-
narodowy - nawi¹zaæ relacje z
innymi dru¿ynami. Jedno jest
pewne - bêdziemy chcieli wy-
mieniaæ myœli trenerskie, mo¿e

dojdzie w przysz³oœci do wy-
miany trenerów. Na pewno Ita-
lia, która swoj¹ pi³kê ma na
wy¿szym poziomie, mo¿e nam
wiele przekazaæ i mo¿e bêdzie
to wspólne dzia³anie. Na pewno
bêdziemy chcieli zaprosiæ
dru¿ynê z Cavy do Gorzowa,
bo takie kierunki, jak miasta
partnerskie, mog³yby te¿ po-
móc odtwarzaæ ruch turystycz-
ny dla mieszkañców obu miast.
- Cava de’ Tirreni jest mias-
tem partnerskim Gorzowa od
ponad trzydziestu lat. Czy
mo¿ecie liczyæ na wsparcie
w³adz naszego miasta w or-
ganizacji wyjazdu dru¿yny
12-latków na turniej do
W³och?

- Zwrócimy siê na pewno o
pomoc, czy to za poœrednic-
twem radnych, czy te¿ sami.
Bêdziemy szukaæ wsparcia, bo
koszt eskapady jednej grupy
jest bardzo wysoki. Przy tej
okazji podkreœlam i chcê podziê-

kowaæ w³odarzom miasta Cava
de’ Tirreni i tamtejszego klubu
pi³karskiego, ¿e w zasadzie wy-
magaj¹ od nas tylko tego,
¿ebyœmy siê stawili na turniej.
Pobyt, czyli zakwaterowanie i
wy¿ywienie bior¹ na siebie
gospodarze. Na w³asny koszt
musimy tylko tam dotrzeæ. Na
pewno bêdziemy chcieli siê za
to zrewan¿owaæ. Jako klub
chcemy na nowo przecieraæ
szlaki i odtwarzaæ wspó³pracê z
W³ochami. Wierzymy, ¿e Mias-
to bêdzie chcia³o razem z nami
w tym kierunku iœæ. Jesteœmy
gorzowianami i musimy o Go-
rzowie mówiæ jak najlepiej na
ca³ym œwiecie. 

MAJA SZANTER

PS. Dodajmy, że w 2008 ro-
ku trzy drużyny Stilonu za-
grały w tym turnieju i 10-letnie
wówczas Żaki trenera Artura
Byczkowskiego triumfowały
w swojej kategorii.

Włosi wymagają od nas tylko jednego
Trzy pytania do Krzysztofa Olechnowicza, prezesa ZKS Stilon

- Od czego zaczê³a siê Two-
ja mi³oœæ do poezji?

- Chyba od Jana Brzechwy. Z
bratem uwielbialiœmy jego wier-
sze i deklamowaliœmy je pod-
czas domowych przedstawieñ,
na które sprzedawaliœmy za ca³e
5 z³otych narysowane kredkami
na kartkach bilety. Naszym popi-
sowym numerem by³ „¯uraw i
czapla”. PóŸniej przysz³a szko³a
i umi³owanie lekcji jêzyka pol-
skiego. Pamiêtam, ¿e zawsze
bardziej krêci³a mnie dekon-
strukcja poezji ni¿ prozy. Te nie-
dopowiedzenia, dwuznaczno-
œci, metafory, ta doza dowolno-
œci w interpretacji - to wszystko
objawia³o mi fikcyjne œwiaty, w
które coraz czêœciej (póŸniej ju¿
samodzielnie) pragnê³am nurko-
waæ g³êbiej i g³êbiej.
- Co Ciê sk³oni³o do tego,
aby w koñcu swoje wiersze
„wyci¹gn¹æ z szuflady”?

- Odkrycie slamów poetyckich
- czyli undergroundowych
eventów, gromadz¹cych szero-
ko rozumianych mi³oœników
s³owa. Slam to pojedynek na
wiersze - samozwañczy poeci
wychodz¹ na scenê i prezen-
tuj¹ namiastkê swojej twórczo-

œci przed oceniaj¹c¹ ich wi-
downi¹. „Walki” zazwyczaj od-
bywaj¹ siê w systemie pucha-
rowym. Jednak nie samo zwy-
ciêstwo jest istot¹ sprawy. Po
swoim pierwszym slamie po-
etyckim - na którym goœci³am
w charakterze widza - absolut-

nie zakocha³am siê w formule
samego spotkania i mo¿liwoœci
podzielenia siê fragmentem
swojej duszy z innymi wra¿li-
wymi istotami. Najwiêksze
wra¿enie wywar³a na mnie
wtedy starsza pani, która z za-
ciœniêtym g³osem, dr¿¹cymi
d³oñmi trzyma³a niebieski kaje-
cik z podobizn¹ szczeniaczka i
z niego czyta³a swoj¹ twór-
czoœæ. Jej szczeroœæ, odwaga i
zawarte w nich piêkno
roz³o¿y³y mnie na ³opatki. Wte-
dy ostatecznie powiedzia³am
sobie: „przestañ siê baæ -
wyjdŸ z szuflady”.
- Jakieœ plany na
przysz³oœæ? Tomik poezji?
Kolejne ,,negli¿e s³owne”?

- Wyznajê powiedzenie, ¿e
przysz³oœæ nigdy nie jest taka,
jakiej siê akurat spodziewamy.
I mo¿e w³aœnie dlatego jest ta-
ka ekscytuj¹ca. Bardzo bym

chcia³a, ¿eby „Negli¿ s³owny”
ukaza³ siê kiedyœ w formie ma-
terialnego tomiku poezji, który
bêdzie mo¿na przekartkowaæ,
pow¹chaæ i pozaginaæ strony.
Jednak nie jestem pewna, czy
„Negli¿ s³owny” to byt skoñczo-
ny. Mam wra¿enie, ¿e w tema-
cie tego tomiku przypominam
trochê cebulê, której nie po-
zbawiono jeszcze wszystkich
warstw, zatem nie
roznegli¿owano jej ostatecz-
nie. Mam teraz bardzo inten-
sywny zawodowo czas, du¿o
siê dzieje, a doba niestety
wci¹¿ trwa tylko 24 godziny.
Tym bardziej cieszy mnie, ¿e
pomimo tego, moja narkotycz-
na wena poetycka nie zasypia
i wci¹¿ ka¿e mi stwarzaæ no-
we. Szczerze mówi¹c - sama
jestem ciekawa, jak to siê
wszystko zakoñczy.

PK

Sama jestem ciekawa, jak to się zakończy
Trzy pytania do Magdy Dwurzyñskiej, aktorki filmowej i teatralnej zwi¹zanej z Teatrem im. J. Osterwy oraz debiutuj¹cej poetki

- Przyszłość nigdy nie jest taka, jakiej się akurat spodziewa-
my - uważa Magda Dwurzyńska
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- Musimy o Gorzowie mówić jak najlepiej na całym świecie -
zaznacza prezes Krzysztof Olechnowicz   
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ww    24.04.
1979 - Gorzów stał się miastem
stutysięcznym.
ww    25.04.
1947 - rozkazem MON-u 4.
Łużycki Pułk Saperów pod do-
wództwem płk. Franciszka Ozie-
rańskiego został przeniesiony z
Poznania do Gorzowa i zajął
dawne koszary im. Strantza; po-
czątek polskiego garnizonu.
1981 - poświęcono sztandar ZR
„Solidarność” w Gorzowie, De-
legatów NSZZ ,,Solidarność’’
Regionu Gorzowskiego.
1993 - na cmentarzu komunal-
nym odsłonięto pomnik pamięci
pomordowanych w l. 1939-
1956, ufundowany przez
Związek Sybiraków i Gorzowską
Rodzinę Katyńską.
ww    26.04.
2008 - po wygranej w Lesznie
koszykarki AZS PWSZ zajęły III
miejsce w ekstraklasie, zdoby-
wając pierwszy medal MP w
historii gorzowskiej koszykówki.
ww    27.04.
1958 - w miejscu dawnej „Café
Voley” i „Polonii” otwarta została
kawiarnia „Wenecja”, założona
przez Spółdzielnię Usług Różnych;
był to jeden z najpopularniejszych
lokali w Gorzowie, nazwa nawiązy-
wała do werandy zbudowanej na
palach nad rozlewiskiem Kłodaw-
ki, lokal funkcjonował do 1969 r.
1987 - MRN powołała Klub My-
śli Twórczej „Lamus” oraz na-
zwała szereg ulic na Karninie, w
rejonie al. Niepodległości na
Górczynie i w rejonie ul. Owo-
cowej na Piaskach.
ww    28.04.
2002 - premier Leszek Miller
wziął udział w otwarciu Centrum
Rehabilitacyjno-Sportowego
„Słowianka”.
ww    29.04.
1951 - ks. Edmund Nowicki, od-
sunięty przez władze admini-
strator diecezji gorzowskiej,
mianowany został przez papieża
Piusa XII koadiutorem niemiec-
kiego biskupa Gdańska M.
Spletta z prawem następstwa.
1962 - na stadionie przy ul.
Śląskiej odbył się pierwszy
żużlowy mecz I-ligowy, w któ-
rym debiutująca w rozgrywkach
drużyna Stali uległa Sparcie
Wrocław 32:45.
ww    30.04.
1974 - uroczyście otwarto Park
Kopernika, który „Stilon” prze-
kazał miastu.
2011 - piłkarze GKP rozegrali
swój ostatni mecz w I lidze, prze-
grywając na własnym boisku z
KSZO Ostrowiec1:2; następne
mecze oddano walkowerem.

JZ

KALENDARIUM
Kwiecień 2024

Id¹ wybory samorz¹dowe.
Jakby nie patrzeæ w rzeczy-
wistoœci po 1989 roku, zawsze
najwa¿niejsze, bo dotycz¹ce
nas wszystkich w wiele
bli¿szym stopniu, ni¿ wybory
parlamentarne. Bo te samo-
rz¹dowe dotycz¹ nas o wiele
bardziej. Bo tak naprawdê na
dole p³ynie faktyczne ¿ycie.
Nawet jeœli wybory parlamen-
tarne u³o¿¹ siê nie po myœli
demokracji, to zawsze mo¿na
jakoœ próbowaæ sobie u³o¿yæ
¿ycie w takiej rzeczywistoœci.

Natomiast wybory samo-
rz¹dowe to kwestia jakoœæ te-
go ¿ycia. To kwestia, która
wp³ywa na jakoœci - bo to sa-
morz¹dy decyduj¹ o remon-
tach dróg, o kierunkach roz-
woju miasta czy wsi, o polityce
wobec mieszkañców - polityce
kulturalnej, mieszkaniowej, ja-
kiejkolwiek innej. 

Ostatnio od zaprzyjaŸnione-
go osobnika us³ysza³am, ¿e
radni s¹ po to, aby po prostu
podnosiæ rêce w g³osowaniu
nad kolejnym drukiem
uchwa³y i tyle. A, i jeszcze s¹
po to, aby braæ diety oraz siê
lansowaæ. 

Mo¿e siê ktoœ oburzy, ale jak
siê przyjrzeæ tej diagnozie, co
coœ na rzeczy jest. Bo jak sz³o o

wa¿ne z punktu widzenia mias-
ta sprawy - jak choæby zakup
Przemys³ówki - radni nic nie
mogli. Jak sz³o o fatalny w skut-
kach i wygl¹dzie remont cen-
trum - to te¿ s³ysza³am, ¿e nic
nie mog¹. Takich nic nie mogê
znajdzie siê bardzo wiele. Dla
mnie nie jest osi¹gniêciem do-
prowadzenie do za³atania jed-
nej dziury w mieœcie czy popra-
wa wygl¹du ³awki.

Zatem, jakich ja bym chcia³a
mieæ radnych? Ano takich,
którzy naprawdê coœ mog¹.
Mog¹ ot choæby zablokowaæ
niedobr¹ decyzjê zakupu ta-
kiej Przemys³ówki, bo uznaj¹
po szybkich konsultacjach ze
specjalistami i mieszkañcami,

¿e to niedobra z punktu widze-
nia miasta decyzja. Takich,
którzy nie wik³aj¹ siê w ¿adne
uk³ady polityczne, nie s¹ zain-
teresowani w³asnym, stawiaj¹
nade wszystko interes miasta i
mieszkañców. 

Potrafi¹ przyjrzeæ siê ró¿nym
pomys³om wysuwanym przez
urzêdników i potrafi¹ powie-
dzieæ - nie. Umiej¹ walczyæ o
swoje, swoje pojête w katego-
rii dobra mieszkañców, któ-
rych reprezentuj¹. Takich, któ-
rzy zwyczajnie nie boj¹ siê -
nie bardzo wiem czego, bo do-
roœli ludzie nie powinni siê baæ
innych ludzi, wiedz¹, na co ich
staæ i przez swoj¹ charyzmê
przyci¹gaj¹ do siebie innych,

ale solidnie i naprawdê ser-
cem tych innych reprezentuj¹. 

Radnych, którzy potrafi¹ siê
zjednoczyæ, jeœli chodzi o
sprawy dla miasta. Takich, jak
to jest choæby w Winnym Gro-
dzie. Tam sprawy tego miasta,
wygody mieszkañców, stopo-
wania prezydenta s¹ rzeczami
podstawowymi, jeœli chodzi o
zadania w³aœnie radnych.

Przygl¹dam siê czasami, jak
funkcjonuj¹ radni w sferze
publicznej. Zaskakuj¹ mnie
niektórzy, którym zwyczajnie
wiedzy o œwiecie brakuje, ale
dyskutuj¹, ale podnosz¹ ró¿ne
kwestie, w tym niekiedy œwia-
topogl¹dowe. A nie jest to ab-
solutnie ich rol¹. Jak dyskusja,
to merytoryczna, to pozbawio-
na nalecia³oœci ksenofobii czy
innych uprzedzeñ. 

Oczywiœcie, kwadratow¹
idiotk¹ nie jestem. Wiem, ¿e
nie ma œwiatów idealnych, nie
ma ludzi idealnych, nie ma
rozwi¹zañ idealnych. I dlatego
te¿ absolutnie nie spodzie-
wam siê, ¿e uda siê cokolwiek
zmieniæ, ¿e przyjd¹ na rajców
miejskich ludzie, którzy siê
rzeczywiœcie do tego nadaj¹,
¿e maj¹ serce dla miasta i je-
go bol¹czek, ¿e nie bêd¹ ko-
rzystaæ z przywileju radnego,

którzy na próby fetowania na
spotkaniu czy podnoszenia ich
rangi potrafi¹ powiedzieæ - nie,
proszê przestaæ. To nie o to
chodzi, aby nas fetowaæ. 

Oczywiœcie, nie znaczy to,
¿e w obecnej Radzie Miejskiej
takich ludzi nie ma. S¹. Tyle
tylko, ¿e s³abo ich widaæ, bo
byæ mo¿e nie bardzo maj¹ od-
wagê stan¹æ w poprzek main-
streamu. Bo to jest du¿a od-
waga - powiedzieæ coœ abso-
lutnie w poprzek
oczekiwaniom. Radny miejski
musi byæ faktycznym repre-
zentantem mieszkañców. Mu-
si. Inaczej to wszystko nie ma
sensu. 

A ¿e za ostatnie lata w mie-
œcie tak siê porobi³o, ¿e mnó-
stwo rzeczy sensu nie ma, co
coraz g³oœniej podnosz¹ sami
mieszkañcy, zatem potrzeba,
aby wybraæ takich, którzy ten
sens przywróc¹. Choæ w wielu
przypadkach zniszczeñ w tkan-
ce miejskiej i spo³ecznej od-
wróciæ siê zwyczajnie nie da.

Bêdê oczywiœcie g³osowaæ,
bo to obywatelski obowi¹zek,
który realizujê od 18. roku
¿ycia. Tyle tylko, ¿e jak raz w
tych wyborach z coraz
mniejsz¹ ochot¹.

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Po co nam radni? Mnie właściwie to po nic
Radni są emanacją woli ludu, jego głosem, przedstawicielem, kimś, kto ma dbać o to, aby ludziom się żyło w mieście czy
gminie dobrze. Ja bym tak chciała.

Biorąc listę kandydatów na radnych zwróćmy uwagę na
kogo głosujemy. Postawmy choć raz na ludzi aktywnych, nie
na maszynki do głosowania
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Rozpaleni mi³oœci¹ do mias-
ta mieszkañcy utracili okazjê
do manifestacji p³omiennych
uczuæ, czyni¹c jej œwiadectwo
na TikTokach i innych wyna-
lazkach popkultury cyfrowych
zombie.

To zapewne kl¹twa tego-
rocznych Walentynek. Ktoœ w
magistracie nie posypa³ swo-
jego serduszka popio³em i na-
pis w proch siê obróci³. Na
os³odê prezydent rozdawa³
mieszkañcom pulchne p¹czu-
sie. Lukrem a¿ kapa³o. Za-
pewne z nadziej¹, ¿e polukro-
wani mieszkañcy ochoczo
zag³osuj¹ na swojego dobro-
dzieja ju¿ 7 kwietnia. A mo¿e
bêdzie dogrywka dwa tygod-
nie póŸniej? 

Emerytki pod „Biedronk¹”
mówi¹, ¿e to pewniak wœród
ma³o wymagaj¹cych mieszka-
ñców. Bywa jednak, ¿e ³aska
wyborców na pstrym koniu je-
Ÿdzi. Mo¿e któryœ z kontrkan-

dydatów rzuci rêkawicê, staj¹c
konno na ubitej ziemi jak daw-
niej Zbyszko z Bogdañca na
polach Grunwaldu, by stoczyæ
bój, jakiego miasto dawno nie
widzia³o? Kto rzuci prawdziwe

wyzwanie rycerzowi Jackowi z
Deszczna, herbu Pieczony
Kurczak?

Tymczasem przedwyborczy
festiwal mi³oœci trwa. Tu
p¹czuœ, tam tekturowy kalen-
darzyk. Co bardziej przedsiê-
biorczy mog¹ zapisaæ na
tym¿e kalendarzyku gratisowe
atrakcje, by ¿adnej nie przega-
piæ. Darmowa kie³basa wybor-
cza nadje¿d¿a. Zwa¿ywszy na
wielkanocny sezon, zapewne
kie³basa bia³a. Byle bez nad-
miaru trocin i tektury. Wa¿ne,
aby nie nabawiæ siê po niej
niestrawnoœci, która pogoni do
najbli¿szego ToiToi. Na chwilê
obecn¹ ¿aden z kandydatów
nie planuje rozdawaæ rolek pa-
pieru wiadomej potrzeby, co

wczeœniej zdarza³o siê. Bez
papieru zaœ ani rusz.

Patrz¹c na ten festiwal cudów
na kiju chce siê zawyæ do
ksiê¿yca. Mo¿na wyæ w towarzy-
stwie, gdy¿ wataha wilka aktywnie
dzia³a na mieœcie.  Wilczek jest
mi³y. Nie dziabnie w rêkê, przyja-
Ÿnie merdaj¹c ogonem. Mo¿na
dokarmiaæ podpisami na listach
poparcia, Byle nie przy pe³ni
ksiê¿yca. Czy rycerz Piotr herbu
Wilk skutecznie stawi czo³a ryce-
rzowi Jackowi herbu Pieczony
Kurczak? By byæ precyzyjnym, to
nawet dwóch Jacków staje do tur-
nieju o rêkê gorzowian. Lud czeka
na prawdziwe igrzyska. Chipsy
kupione. Mam tylko nadziejê, ¿e
na kit uwieœæ siê nie damy…

ROBERT TRÊBOWICZ

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Kto rzuci rękawicę rycerzowi Jackowi z Deszczna?
Stało się! Do atrakcji miejskiego folkloru w najbliższym czasie nie dołączy napis ,,I love Gorzów”. Na wieść o zerwaniu
umowy z wykonawcą bulwarowy Janusz spadł z leżaka, tracąc przy tym chińskie klapki.  

Czy obecny prezydent już myśli o wyjeździe z Gorzowa, czy
raczej o elektryfikacji naszej kolei? 

Fo
t. 

£u
ka

sz
 K

ul
cz

yñ
sk

i/U
M

r  e  k  l  a  m  a



�5Kwiecień 2024 r. RoZMoWA o GoRZoWIE

- Czyta³ pan niedawny
wywiad z politologiem
doktorem Piotrem Klatt¹? 

- Móg³bym siê pod nim
podpisaæ. Kondycja naszego
miasta nie jest najlepsza.
Gorzów wpad³ w pu³apkê
œredniego rozwoju. Coœ siê
zmienia, ale nie zawsze w
dobrym kierunku i odpowied-
nio w czas.
- Dlaczego tak jest?
- Nasze miasto zarz¹dzane

jest bardzo chaotycznie,
czêsto szkodz¹c interesom
mieszkañców, a to w³aœnie
ich sprawy powinny byæ na
pierwszym miejscu. Mam
wra¿enie, ¿e urzêdnicy robi¹
wszystko, by gorzowian by³o
coraz mniej i ¿ebyœmy nie
przeszkadzali im w sprawo-
waniu w³adzy. Pytanie -
w³adzy nad czym?

- Zgadza siê pan ze
stwierdzeniem doktora
Klatty, ¿e Gorzów jest pro-
wincj¹ prowincji?

- Jesteœmy prowincj¹, jed-
nak nawet prowincje maj¹
swoich liderów. Nasze mias-
to nim nie jest.
- Jest pan przedsiê-
biorc¹, zajmuje siê dzia³al-
noœci¹ spo³eczn¹, charyta-
tywn¹. Po co panu polity-
ka?

- A to jest pytanie, dlaczego
startujê do rady miasta - bo
ktoœ musi naprawiaæ œwiat.
My jako Gorzów nie mamy
szczêœcia do klasy politycz-
nej. Czêsto jest to rada bez-
radna ludzi nieprzygotowa-
nych, by zarz¹dzaæ miastem.
Nie umniejszam ich zas³ug,
bo s¹ fachowcami w swoich
bran¿ach, ale do zarz¹dza-
nia miastem nie dysponuj¹
odpowiednimi narzêdziami
czy wiedz¹.
- W Zielonej Górze maj¹
klasê polityczn¹? Tam
wszystko dzia³a. W efekcie
oni bior¹ wszystko, a my?
- Sytuacja tam jest odmien-

na. Niezale¿nie od loga par-
tyjnego ludzie tworz¹cy radê
miasta i ratusz potrafi¹
wspó³pracowaæ. W Gorzowie
wspó³pracy nie widaæ.

- Na jakich dzia³aniach
chcia³by siê pan skupiæ w
radzie miasta?

- Po pierwsze nie szkodziæ.
Czêsto decyzje s¹ u nas
s³uszne, ale podejmowane
chaotycznie, w nieodpowied-
nim czasie czy co do zakre-
su lub wielkoœci. W rezulta-
cie miasto niby siê zmienia,
natomiast w tle jest to, ¿e ja-
ko mieszkañcy nie jesteœmy
usatysfakcjonowani tym, ile
zarabiamy i jak wygl¹da na-
sze ¿ycie codzienne.

- Radni zapewniaj¹, ¿e
pracuj¹ dla naszego
dobra.
- ¯eby pracowaæ dla dobra

mieszkañców, trzeba naj-
pierw ich s³uchaæ. Jesteœmy

miastem potê¿nie uzale¿nio-
nym od funduszy unijnych.
To nie jest tak, ¿e ka¿d¹ in-
westycjê warto i trzeba reali-
zowaæ, bo Unia daje pie-
ni¹dze. Za takimi inwestycja-
mi idzie równie¿ zad³u¿enie.
W rezultacie wiêkszoœæ do-
tychczasowych inwestycji
generuje jedynie koszty, któ-
re ponosimy my, mieszka-
ñcy.

- A d³ug Gorzowa na dziœ
wynosi ponad 400 milio-
nów z³otych.
- I bêdzie nadal rós³. W

bud¿ecie nie ma œrodków na
halê sportow¹ przy Czere-
œniowej czy niszczej¹ce
Miejskie Centrum Kultury
przy Drzyma³y. Tam nadal
mog³oby kwitn¹æ ¿ycie spor-

towe i kulturalne, tylko nie
ma na to œrodków, bo Miasto
musi sp³acaæ kredyty na in-
westycje, które poniek¹d na-
rzucono nam z zewn¹trz.  

- Jakie inwestycje ma pan
na myœli?

- Na przyk³ad
Przemys³ówkê. Remontuje-
my j¹, zamiast daæ pieni¹dze
na bardziej miastotwórcze
sprawy.

- Startuje pan z komitetu
Zjednoczeni dla Gorzowa,
a nie ¿adnego znanego
ugrupowania. To atut?

- Du¿y, bo komitet tworz¹
nie politycy, a przedsiêbiorcy
i spo³ecznicy. Jesteœmy nie-
zale¿ni. ¯adna partia nie jest
w stanie wywrzeæ na nas
presji, wrêcz odwrotnie, trze-
ba bêdzie o nas zabiegaæ.
- Dlaczego powsta³a taka
inicjatywa?

- Fundamentem tego, ¿e
kilka osób siê zebra³o, by³a
chêæ oddania miasta w rêce
mieszkañców.
- W jakim kierunku wa-
szym zdaniem powinien
iœæ Gorzów?
- Przede wszystkim po-

winno byæ to miasto, z któ-
rego m³odzi nie wyjad¹.
Które racjonalnie zarz¹dza
inwestycjami. Które tworzy
przestrzeñ dla mieszkañ-
ców, a nie utrudnia im
¿ycie. Które ma œwiado-
moœæ, ¿e kolejny park
handlowy nie przyczyni siê
do jego rozwoju, a wrêcz
przeciwnie, bo zabija to lo-
kaln¹ przedsiêbiorczoœæ. Tê
przestrzeñ Miasto powinno
chroniæ, by mogli j¹ zagos-

podarowaæ m³odzi gorzo-
wianie.
- Na razie mamy pusto-
szej¹ce œródmieœcie.
- Z pustymi lokalami, które

mog³yby byæ wykorzystane
przez osoby chc¹ce prowa-
dziæ dzia³alnoœæ. Ludzie,
zw³aszcza m³odzi, maj¹ siln¹
potrzebê niezale¿noœci, chc¹
mieæ inicjatywê. Miasto im tej
szansy nie daje, a zrobi³o
wszystko, ¿eby tê przestrzeñ
oddaæ w obce rêce. To brzmi
z³owrogo, ale tak jest. Obcy
kapita³ przychodz¹cy do Go-
rzowa nie p³aci choæby po-
datków, bo ma potê¿ne ulgi.
Kto wiêc p³aci podatki i utrzy-
muje miasto? Drobni przed-
siêbiorcy i emeryci, bo nie-
stety miasto siê demogra-
ficznie starzeje.
- Wed³ug zestawienia
GUS œrednich zarobków w

miastach wojewódzkich
wynika, ¿e w sektorze
przedsiêbiorstw p³ace go-
rzowian plasuj¹ siê na
przedostatnim miejscu w
Polsce. Jest na to sposób?
- Wynagrodzenie w Gorzo-

wie jest adekwatne do wyko-
nywanej pracy. Je¿eli pracu-
jemy w fabrykach, w których
nie stawia siê na innowacje i
zaawansowane technologie,
to takie p³ace niestety s¹
proponowane. Gorzów wy-
maga inwestycji, które przy-
nios¹ okreœlone, dobrze wy-
nagradzane stanowiska pra-
cy. Przyci¹gniêcie takich
inwestorów to rola samo-
rz¹du.
- Jak jeszcze wed³ug pa-
na Miasto mog³oby wspie-
raæ drobnych przedsiêbior-
ców?
- Miasto nie mo¿e ich sabo-

towaæ i wyrêczaæ, propo-
nuj¹c nam produkt marketo-
wy,  czêsto drugiej kategorii
jakoœciowej i zwykle tañszy.
Si³¹ rzeczy taki towar wybie-
rze klient. Najwiêksze gos-
podarki œwiata prowadz¹
ochronê ma³ych i œrednich
przedsiêbiorców. W Gorzo-
wie to kompletnie nie funk-
cjonuje. Nie stawiamy na po-
tencja³ lokalny.  
- Œcis³e centrum Gorzowa
to apteki, lumpeksy, skle-
py z artyku³ami za kilka
z³otych...
- A mog³oby byæ pe³ne buti-

ków czy punktów us³ugo-
wych. Trzeba jednak stwo-
rzyæ odpowiednie warunki.
Ograniczenie ruchu samo-
chodowego i zmniejszanie
przestrzeni parkingowej to
strza³ w kolano. Bez tego nie
o¿ywimy œródmieœcia. Rola
miasta w sektorze oœwiaty
te¿ jest tu wa¿na.
- Mówimy o szkolnictwie
wy¿szym?
- Tak. W przestrzeni pub-

licznej s³ychaæ g³osy, ¿e

uczelnia to zbêdna inwesty-
cja, która nie ma znaczenia
dla rozwoju miasta. Ma
potê¿ne znaczenie. Wykwali-
fikowanej kadry nie da siê
zaimportowaæ. Trzeba j¹ lo-
kalnie wykszta³ciæ, bo to ona
przyci¹gnie bardziej za-
awansowane inwestycje za-
miast prostych firm
sk³adaj¹cych z komponen-
tów produkt finalny.
- Tymczasem m³odzi go-
rzowianie wybieraj¹ uczel-
nie, których dyplom bêdzie
mia³ swoj¹ wartoœæ - we
Wroc³awiu, Poznaniu,
Gdañsku czy nawet Szcze-
cinie.

- Mamy wiêc ma³o studen-
tów, nieca³e trzy tysi¹ce. Zie-
lona Góra - oko³o dziesiêæ
tysiêcy. Tam ma sens i uni-
wersytet, i politechnika. ¯ad-
na firma nie umieœci siedziby
tam, gdzie nie ma odpowied-
niego zaplecza kadrowego.
Musimy je wykszta³ciæ tu, a
to praca na kilka kadencji ra-
dy miasta czy prezydenta.
- W magistracie od lat
mamy biuro obs³ugi in-
westora, od niedawna
dzia³a Centrum Edukacji
Zawodowej i Biznesu.
Mia³a byæ spójnoœæ miêdzy
potrzebami rynku a ofert¹
edukacyjn¹. To dzia³a?
- W swoim programie

mamy punkt dotycz¹cy ko-
niecznoœci powi¹zania
biznesu ze szko³¹ i pod-
miotami publicznymi, ¿eby
by³y one ze sob¹
sprzê¿one i powsta³ kla-
ster biznesowo-edukacyj-
ny. M³odzi ludzie maj¹
wiedzieæ, jakie kierunki
mog¹ wybieraæ, jakie s¹
po¿¹dane w Gorzowie.
- Mamy jednak kierunki,
po których szans na pracê
w mieœcie nie ma lub s¹
minimalne.
- Na pewno AJP wymaga i

nak³adu finansowego, i pew-
nego przebran¿owienia siê.
- Czy swój program ma-
cie nakierowany g³ównie
na m³odych ludzi?
- Nie. Program jest doœæ

obszerny. Mówimy o inwe-
stycjach, kwestiach samo-
rz¹dowych, seniorach, oso-
bach niepe³nosprawnych,
m³odzie¿y.
- Zajmuje siê pan pomoc¹
najubo¿szym mieszkañ-
com Gorzowa. Czy pro-
blem biedy jest na sta³ym
poziomie?
- On ewoluuje. Ubóstwo siê

zmienia. Natomiast u jego
podstaw problemy s¹ podob-
ne - na³ogi, sytuacje rodzin-
ne, pogarszaj¹ca siê kondy-
cja psychiczna spo³eczeñ-
stwa, bagatelizowana
depresja wœród dzieci i m³o-
dzie¿y.

- Wasza pomoc te¿ zatem
siê zmienia?

- Stowarzyszenie Brata
Krystyna pomaga nie tylko
materialnie, zatrudniamy
tak¿e prawników, psycholo-
gów. Nadal jednak Gorzów
zmaga siê z problemem ma-
terialnego ubóstwa. Co mie-
si¹c wydajemy oko³o 40 ton
¿ywnoœci,a mówimy tylko o
jednej organizacji. Sto³ówki
dla ubogich s¹ pe³ne, nocle-
gownie zim¹ tak¿e. Trzeba
pamiêtaæ, ¿e w spo³eczeñ-
stwie s¹ jednostki, które nie
s¹ w stanie sobie pomóc sa-
me.
- Pomagajmy zatem im, a
nie tym, którzy wol¹ do-
staæ jedzenie, ubranie i za-
si³ek zamiast podj¹æ wy-
si³ek poszukania pracy i
wziêcia losu w swoje rêce.
- Odwrócê sytuacjê. Nie

rozmawiajmy o osobach,
którym trzeba dzisiaj poma-
gaæ, ale którym bêdziemy
pomagaæ za dziesiêæ lat.
- Czyli?
- Od kilku lat bulwar za-

chodni jest stref¹, gdzie le-
galnie mo¿na spo¿ywaæ al-
kohol. W zamyœle Miasta
mia³o byæ to skierowane do
doros³ych. Efekt koñcowy
jest taki, ¿e przebywaj¹ tu
g³ównie osoby niepe³nolet-
nie. To nie jest m³odzie¿ ze
œrodowisk patologicznych,
tylko z normalnych domów.
A to ju¿ jest wychowywanie
przysz³ych œrodowisk dys-
funkcyjnych, które bêd¹ po-
trzebowa³y pomocy. Dlacze-
go Miasto na to pozwoli³o?
Przez kolejne lata bêdziemy
siê z tego leczyæ jako
spo³eczeñstwo.
- Poza nowoœci¹ ugrupo-
wania - czym chcecie prze-
konaæ do siebie gorzo-
wian?
- Problem, nie tylko w Go-

rzowie, jest taki, ¿e polityka
lokalna jest zdominowana
przez urzêdników pañstwo-
wych, czêsto oderwanych od
rzeczywistoœci. My jesteœmy
ludŸmi miasta, którzy tu ¿yj¹,
radz¹ sobie w tej rzeczywis-
toœci i potrafi¹ siê w niej od-
naleŸæ. Skoro sami umiemy
na co dzieñ jej podo³aæ, w
radzie miasta bêdziemy
mogli pomóc równie¿ miesz-
kañcom. Druga sprawa - nie
jesteœmy ska¿eni politycznie,
choæ ka¿dy z nas ma prze-
cie¿ jakieœ pogl¹dy. To nie
ma znaczenia.
- Ludzie nie ufaj¹ ju¿ poli-
tykom. Mog¹ zaufaæ wam?
- Nie wierz¹, bo polityk dziœ

nie jest autorytetem, kieruje
siê partyjn¹ ideologi¹.
Ciê¿ko oczekiwaæ od polity-
ka, ¿e siê wy³amie i spojrzy
na problemy miasta i miesz-
kañców w oderwaniu od
aspektów ideowych. My jes-
teœmy niezale¿ni i niezale¿ni
zostaniemy.
- Dziêkujê za rozmowê.

Jesteśmy niezależni i tacy zostaniemy
Z Jackiem Wiernickim, przedsiêbiorc¹, dzia³aczem spo³ecznym, kandydatem do Rady Miasta, rozmawia Maja Szanter

Żeby pracować dla dobra mieszkańców, najpierw trzeba ich słuchać - twierdzi J. Wiernicki

Fo
t. 

Pa
we

ł K
am

ra
d 

Gorzów wymaga inwestycji i dobrze
wynagradzanych stanowisk pracy
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Adresy
Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

Miasto skutecznie zabiega³o o
dofinansowanie remontu lokali
komunalnych ze œrodków Ban-
ku Gospodarstwa Krajowego z
programu Funduszu Dop³at. 

Wraz z Zak³adem Gospodarki
Komunalnej skutecznie zabie-
ga³o o dofinansowanie remontu
20 mieszkañ komunalnych z
zasobu miejskiego. Uda³o siê
dostaæ 1.658.117,06 z³. Nato-
miast ca³kowity koszt remontów
to oko³o 2 mln z³otych, zatem
zastrzyk z BGK jest kwot¹ nie-
bagateln¹. 

Za te pieni¹dze w tych 20 lo-
kalach komunalnych uda siê
wymieniæ stolarkê okienn¹,
drzwiow¹, wymieniæ - co
bardzo istotne - instalacjê
elektryczn¹, pod³ogi. Ko-
lejn¹ rzecz¹, któr¹ wszyscy
chwal¹, s¹ modernizacje
³azienek, w tym dostosowa-

nie pomieszczeñ dla osób z
niepe³nosprawnoœci¹.

W pierwszej dekadzie
ZGM odebra³o pierwszy taki
lokal, na remont kolejnych
zgodnie z umow¹ z BGK
mia³o termin do koñca mar-
ca 2024 roku. Po czym roz-
poczê³y siê odbiory tych
mieszkañ, które s¹ ju¿ goto-
we.

Po odbiorach lokale te za-
czn¹ systematycznie trafiaæ
na potrzeby gorzowian ocze-
kuj¹cych na przydzia³ takich
mieszkañ. 

Warto pamiêtaæ, ¿e miesz-
kanie komunalne, to lokal, któ-
ry jest w³asnoœci¹ gminy, dla-
tego osoby, które chc¹ w nim
zamieszkaæ, musz¹ spe³niaæ
pewne okreœlone kryteria. 

Przede wszystkim mieszka-
nia takie przys³uguj¹
wy³¹cznie osobom o niskich
dochodach, których sytuacja
finansowa ca³kowicie unie-
mo¿liwia zakup lub wynajêcie
w³asnego mieszkania. Z tego
powodu mieszkanie komu-
nalne uznawane jest za
formê pomocy socjalnej.

Potencjalny najemca
mieszkania komunalnego
musi zatem udokumento-
waæ swoje niskie dochody,
jak równie¿ nie mo¿e po-
siadaæ praw do innej nieru-
chomoœci mieszkalnej. Do-
datkowo osoba ubiegaj¹ca
siê o takie mieszkanie  mu-
si rzeczywiœcie zamieszki-
waæ dan¹ gminê (czasami
sam meldunek nie wystar-
czy) lub pracowaæ na jej te-
renie.

Zainteresowani takim miesz-
kaniem musz¹ z³o¿yæ stosow-
ne wnioski i poczekaæ w kolejce
na przydzia³. Jednak s¹ od-
stêpstwa od regu³y kolejkowej.
Niektóre osoby bowiem maj¹
pierwszeñstwo w otrzymaniu
mieszkania komunalnego lub
socjalnego, w zale¿noœci od ich
sytuacji materialnej. Do tej gru-
py zalicza siê przede wszyst-
kim: niepe³nosprawnych, ofiary
przemocy domowej, wycho-
wanków domów dziecka i in-
nych placówek opiekuñczo-wy-
chowawczych, którzy opusz-
czaj¹ placówkê po uzyskaniu
pe³noletnoœci, mieszkañcy bu-
dynków do rozbiórki, osoby,
które utraci³y mieszkanie w wy-
niku po¿aru lub zalania, osoby
zamieszkuj¹ce altany na tere-
nie ogródków dzia³kowych.

ROCH

- Bêdziemy skutecznie wal-
czyæ z d³u¿nikami. Nie mo¿e
tak byæ, ¿e ktoœ, kto nie
p³aci, zad³u¿a mieszkanie,
czêsto je dewastuje, ma ja-
kieœ specjalne prawa - wielo-
krotnie podkreœla³ Pawe³
Nowacki, dyrektor Zak³adu
Gospodarki Mieszkaniowej.
Przetarg jest kolejnym kon-
sekwentnym krokiem w tej
przemyœlanej polityce dbania
o mienie miejskie.

Jak informuje ZGM,
w³aœnie koñcz¹ siê przygoto-
wania do og³oszenia zamó-
wienia publicznego na
us³ugê zrealizowania wyro-
ków eksmisyjnych bez przy-
znanego prawa do lokalu so-
cjalnego. Wskazano 21 gos-
podarstw domowych, z
których lokatorzy zostan¹

eksmitowani. Wykonawca, w
ramach realizacji powinien
zapewniæ lokale tymczasowe
oraz odpowiednie warunki
prawne, medyczne i tech-
niczne do przeprowadzenia
eksmisji oraz zabezpiecze-

nia przejêtych mieszkañ.
Termin realizacji przewidzia-
no do 15 paŸdziernika 2024
roku.

Taka konsekwentna polity-
ka ma coraz wiêcej zwolen-
ników wœród lokatorów miej-

skich zasobów mieszkanio-
wych. Jak potwierdzaj¹ w
ZGM, od kilku lat widaæ wy-
raŸn¹ zmianê nastawienia
lokatorów wobec tych, co nie
p³ac¹. - Ju¿ nie ma ochrony
takich s¹siadów. Nikt nie
chce p³aciæ za kogoœ - mó-
wi¹ w ZGM.

Jak t³umacz¹ eksperci -
nieprzyznanie przez s¹d pra-
wa do lokalu socjalnego nie
oznacza, ¿e komornik mo¿e
dokonaæ eksmisji lokatora
„na bruk”. Dokonuj¹c eks-
misji na podstawie tytu³u wy-
konawczego, z którego nie
wynika prawo d³u¿nika do lo-
kalu socjalnego lub zamien-
nego, komornik usuwa tê
osobê do innego lokalu lub
pomieszczenia, do którego
przys³uguje jej tytu³ prawny i

w którym mo¿e ona za-
mieszkaæ.

Je¿eli jednak eksmitowa-
nemu nie przys³uguje tytu³
prawny do innego lokalu lub
pomieszczenia, komornik
wstrzymuje siê z dokona-
niem czynnoœci do czasu,
gdy gmina w³aœciwa ze
wzglêdu na miejsce
po³o¿enia lokalu podle-
gaj¹cego opró¿nieniu, na
wniosek komornika, wska¿e
d³u¿nikowi tymczasowe po-
mieszczenie, nie d³u¿ej jed-
nak ni¿ przez okres szeœciu
miesiêcy. Dopiero po
up³ywie tego terminu komor-
nik mo¿e eksmitowaæ lokato-
ra do noclegowni, schronis-
ka lub innej placówki zapew-
niaj¹cej miejsca noclegowe.

ROCH

- Będziemy skutecznie walczyć z dłużnikami - zapowiadają w ZGM
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Już niedługo klucze trafią do nowych lokatorów
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Walczą z dłużnikami, będą kolejne eksmisje
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej rozpoczyna szukanie firmy, która przeprowadzi eksmisje d³u¿ników z orzeczonymi
wyrokami. To kolejny krok w walce z niep³ac¹cymi czynszów lokatorami.

- Zaczynamy proces odbio-
ru lokali socjalnych, które
przesz³y odœwie¿enie - infor-
muje Zak³ad Gospodarki
Mieszkaniowej. Chodzi o lo-
kale przy ul. Z³otego Smoka. 

Zak³ad Gospodarki Mieszka-
niowej w³aœnie rozpocz¹³ pro-
ces odbioru piêciu lokali w
kompleksie Z³otego Smoka,
które przesz³y w³aœnie remonty
i odœwie¿enia. Wszystkie te lo-
kale zosta³y odœwie¿one, wy-
mieniono w nich te¿ sanitariaty. 

Przy ul. Z³otego Smoka
miasto ma 154 lokali socjal-

nych w tym 70 segmentów
sk³adaj¹cych siê z dwóch
pokoi i 14 lokali jednopokojo-
wych. Wszystkie s¹ wypo-
sa¿one w liczniki przedp³ato-
we, tak, aby nie generowaæ
strat.

Adres przy ul. Z³otego
Smoka nie cieszy siê naj-
lepsz¹ s³aw¹ i dlatego
mieszkañcy zad³u¿onych lo-
kali niekiedy pod groŸb¹
eksmisji i przeprowadzki do
by³ego Metalowca znajduj¹
pieni¹dze na sp³atê
zad³u¿enia.

W ZGM t³umacz¹, ¿e jeœli
ktoœ ma wyrok eksmisyjny z
prawem do lokalu socjalnego,
to winien siê liczyæ z jego rea-
lizacj¹. Wykonanie na pewno
nast¹pi. Musi siê przeprowa-
dziæ pod wskazany przez
miasto adres. Co w przypad-
ku, jeœli dana rodzina nie ze-
chce zamieszkaæ przy ul.
Z³otego Smoka? 

- Miasto ma obowi¹zek za-
pewnienia lokalu, jednak
d³u¿nik wyboru ju¿ nie ma.
Je¿eli oferta nie zostanie
przyjêta, uwa¿a siê, ¿e osoby

eksmitowane zapewni³y sobie
we w³asnym zakresie potrze-
by mieszkaniowe - t³umacz¹
w ZGM . Okazuje siê, ¿e takie
przypadki te¿ siê zdarzaj¹.
Nieczêsto, ale jednak. 

W ZGM t³umacz¹ ponadto,
¿e zaostrzenie polityki wobec
d³u¿ników wynika tak¿e z
oczekiwañ innych lokatorów.
Uczciwi mieszkañcy zrozu-
mieli, ¿e przez niewnoszenie
regularnych op³at czynszo-
wych nie mo¿na przeprowa-
dzaæ remontów budynków
czy utrzymywaæ w odpowied-

nim stanie technicznym sub-
stancji lokalowej. Nie jest to
z³a wola ZGM. 

Zmieni³a siê sama œwiado-
moœæ mieszkañców, którzy
nie godz¹ siê na zad³u¿anie
lokali i ich zwyczajne nisz-
czenie. 

Tak¿e w ZGM uwa¿aj¹, ¿e
nie mo¿na tolerowaæ noto-
rycznych d³u¿ników. Mo¿na
siê bowiem dogadaæ co do
sp³aty d³ugu. Wystarczy
przyjœæ do w³aœciwiej admini-
stracji i ustaliæ warunki. 

ROCH

Na Złotego Smoka już zaczynają kwaterować
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej skoñczy³ remonty piêciu lokali socjalnych w kompleksie Z³otego Smoka. Po
skutecznym odbiorze mieszkañ trafi¹ tu lokatorzy z eksmisji z prawem do lokalu socjalnego.

Mieszkania trafią do potrzebujących 
Trwaj¹ odbiory mieszkañ komunalnych wyremontowanych czêœciowo ze œrodków Banku Gospodarstwa Krajowego.
Wszystkich razem bêdzie dwadzieœcia.
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- O gospodarce nigdy nie
jest za wiele, dlatego po-
nownie rozmawiamy, o
tym co siê dzieje w Strefie.
Dopiero co na dobre roz-
pocz¹³ siê 2024 rok a Stre-
fa stale nas informuje o
przygotowaniach do wyda-
nia kolejnych decyzji
wsparcia dla inwestorów.
Podobno jaki pocz¹tek ro-
ku, taki ca³y rok…

- Rzeczywiœcie, na razie
mogê powiedzieæ, ¿e mamy
bardzo udany pocz¹tek roku,
o czym ju¿ wspomnia³em w
poprzednim miesi¹cu, ponie-
wa¿ wydaliœmy pierwsze de-
cyzje o wsparciu. Z du¿ym
optymizmem weszliœmy wiêc
w 2024 rok, lecz zachowuje-
my ostro¿noœæ, gdy¿ trudno
przewidzieæ, w jakim otocze-
niu bêdziemy dalej dzia³aæ.
Zainteresowanie ze strony
inwestorów jest du¿e, ale po-
czekajmy na efekty poszcze-
gólnych rozmów, poniewa¿
bardzo du¿o zale¿y od sy-
tuacji makroekonomicznej.
- Gorzowianie zastana-
wiaj¹ siê, czy wœród poten-
cjalnych inwestorów znaj-
duj¹ siê równie¿ tacy, któ-
rzy chc¹ dzia³aæ na nowym
obszarze przy ul. Mironic-
kiej, bo temat ostatnio
trochê ucich³?

- Biznes lubi ciszê. Fakty
s¹ takie, ¿e obecnie oczeku-
jemy na rozstrzygniêcia
przetargowe dotycz¹ce tak
zwanej pó³nocnej obwodni-
cy. Faktem jest, ¿e niektóre
m³yny miel¹ wolniej, nie
wszystkie procedury zosta³y

jeszcze zakoñczone. Jako
spó³ka czekamy ju¿ w blo-
kach i stale prowadzimy roz-
mowy biznesowe. Jak tylko
wszystko zostanie dopraco-
wane ze strony formalnej, to
niew¹tpliwie zyskamy bardzo
du¿y atut dla mieszkañców i
inwestorów. Zainteresowa-
nych nie brakuje, lecz poten-
cja³ tego terenu musi byæ wy-
korzystany optymalnie i pro-
jekt inwestycyjny powinien
spe³niæ oczekiwania proroz-
wojowe i zmieniæ rynek pra-
cy. Przypomnê, i¿ teren ten
by³ ju¿ wielokrotnie weryfiko-
wany przez bardzo wyma-
gaj¹ce projekty inwestycyj-
ne, zawsze pozytywnie.  
- Ubieg³y rok w strefie to
by³y 42 projekty na ponad
2 miliardy z³otych
nak³adów inwestycyjnych.
Czy bie¿¹cy bêdzie podob-
ny?

- Pocz¹tek roku mamy bar-
dzo dobry, wiêc optymizm
jest uzasadniony. Polska
Strefa Inwestycji jest atrak-
cyjna dla przedsiêbiorców,
zarówno dla wielkich, miê-
dzynarodowych korporacji,
jak i rodzimych firm z sektora
MŒP. Przypomnê i¿ na prze-
strzeni ostatnich piêciu lat
udzieliliœmy wsparcia dla
projektów z kosztami kwalifi-
kowanymi na poziomie po-
nad 11 miliardów z³otych. By³
to najlepszy okres w historii
Kostrzyñsko-S³ubickiej Spe-
cjalnej Strefy Ekonomicznej
S.A. Równie¿ wyniki finanso-
we by³y najlepsze w historii.
Chcemy kontynuowaæ t¹ dy-

namikê i osi¹gaæ bardzo am-
bitne rezultaty.
- Strefa to równie¿ pro-
mocja sportu i sukcesy
odnoszone przez nasze
koszykarki. W minionym
sezonie zespó³ Polskiej
Strefy Inwestycji Enea Go-
rzów wywalczy³ wicemist-
rzostwo Polski. Czy wynik
ten spe³ni³ oczekiwania za-
rz¹du klubu?

- Bior¹c pod uwagê przed-
sezonowe plany, jak i posta-
wione cele uwa¿am, ¿e
miejsce w finale jest du¿ym
osi¹gniêciem. Wiedzieliœmy,
¿e ten sezon bêdzie wyma-
gaj¹cy, w którym przyjdzie

nam zagraæ ju¿ w nowej hali.
To by³o wyzwanie organiza-
cyjne i sportowe. Bior¹c pod
uwagê frekwencjê w nowej
hali myœlê, ¿e spe³niliœmy
oczekiwania fanów basketu i
daliœmy im wiele emocji i ra-
doœci.
- Przed rokiem by³o trze-
cie miejsce, tegoroczny fi-
na³ jest krokiem do przo-
du?

-  W tym roku wyniki na
czo³owych miejscach w lidze
u³o¿y³y siê raczej w oczeki-
wany sposób. Pamiêtamy, i¿
w zesz³ym roku mieliœmy
kontuzje w dru¿ynie i po wy-
graniu rundy zasadniczej za-

czê³y siê nasze problemy,
ostatecznie wywalczyliœmy
br¹z. W tym roku osi¹gnêli-
œmy drugie miejsce w sezo-
nie zasadniczym, zagraliœmy
w finale, mamy srebrny me-
dal. Cieszymy siê z tego wy-
niku. 
- Jak wygl¹da sytuacja fi-
nansowa klubu?

- Ci¹gle budujemy nasze
mo¿liwoœci finansowe, by z
jednej strony mieæ stabil-
noœæ, a z drugiej ci¹gle mie-
rzyæ w ambitne cele sporto-
we.  Nowa hala daje nam
szansê wejœcia na wy¿szy
poziom organizacyjny i sta-
ramy siê to wykorzystaæ. Ma-
my ambitne plany i realizuje-
my je krok po kroku. 
- Obecny medal to pi¹ty w
ostatnich szeœciu latach,
raz by³o te¿ czwarte miejs-
ce.  Nie mo¿na wiêc chyba
mówiæ o przypadku. Czy
pana zdaniem nasza
dru¿yna rzeczywiœcie ju¿
na dobre zadomowi³a siê w
œcis³ej czo³ówce krajowej?

-  Jako zarz¹d klubu popro-
siliœmy o trochê czasu, ¿eby
nawi¹zaæ do lat 2008-2011,
kiedy to nasze dziewczyny
cztery razy z rzêdu stawa³y
na podium, dwukrotnie
graj¹c w finale. W pierwszej
fazie naszej dzia³alnoœci mu-
sieliœmy wzmocniæ klub or-
ganizacyjnie, a w konsek-
wencji równie¿ finansowo, co
by³o i jest bardzo du¿ym wy-
zwaniem. Z drugiej zaœ stro-
ny poprzez systematyczn¹
budowê zespo³u pragnêli-
œmy powoli pi¹æ siê w górê.

Ju¿ w pierwszym sezonie,
kiedy zosta³em prezesem
klubu, byliœmy o krok od
awansu do strefy medalowej.
Minimalnie przegraliœmy
walkê o TOP-4 z CCC Polko-
wice, maj¹c wówczas na-
prawdê fajny sk³ad i szansê
na dobry wynik. Rok póŸniej
na podobnym etapie nie
sprostaliœmy Wiœle Kraków,
ale ostatnie sezony zaowo-
cowa³y ju¿ medalami. Widaæ
pewn¹ ci¹g³oœæ pracy i
uwa¿am, ¿e wyniki s¹ tego
potwierdzeniem. Wybraliœmy
w³aœciw¹ drogê rozwoju.
Mam nadziejê, ¿e kolejne la-
ta bêd¹ podobne, a mo¿e
nawet lepsze, poniewa¿ no-
wa hala motywuje nas. Pod-
staw¹ s¹ finanse, wiêc musi-
my mieæ warunki odpowia-
daj¹ce promocji dla naszych
sponsorów, ¿eby móc po nie
siêgaæ. Jednym z takich
wa¿nych elementów jest 
nasz nowoczesny obiekt. 
- W Gorzowie chyba
wszyscy kibice basketu
marz¹ o z³otym medalu, bo
w skarbcu s¹ cztery sreb-
rne i piêæ br¹zowych, ale
wci¹¿ brakuje tego z naj-
cenniejszego kruszcu.

- Ja równie¿ mam duszê ki-
bica i nie ukrywam, ¿e mam
takie marzenie, ale wiem, ¿e
bez organicznej, mrówczej
wrêcz pracy nikt nam niczego
za darmo nie da. To jest jed-
nak nieprzewidywalny sport,
a wiêc wiele niezale¿nych
niewiadomych. Oczekiwania
okreœlamy ostro¿nie.
- Dziêkujê za rozmowê.

- Cieszymy się z wicemistrzostwa Polski i z kolejnego sreb-
rnego medalu - mówi prezes Krzysztof Kielec
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Wybraliśmy właściwą drogę rozwoju
Z Krzysztofem Kielcem, prezesem Kostrzyñsko-S³ubickiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej i prezesem ekstraklasowego klubu koszykarskiego
Polskiej Strefy Inwestycji Enea AJP Gorzów, rozmawia Robert Borowy
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- Dlaczego zdecydowa³
siê pan ponownie kandydo-
waæ na prezydenta Gorzo-
wa?

- Chcê kontynuowaæ tê
misjê, bo to wa¿ny moment w
¿yciu miasta. Czas na doko-
ñczenie wielu strategicznych
zadañ, ale te¿ czas na prze-
prowadzenie nowych inwe-
stycji, decyduj¹cych o rozwo-
ju gospodarczym Gorzowa.
Takich jak rozwój stref inwe-
stycyjnych, budowa pó³noc-
nej obwodnicy Gorzowa czy
rozwój budownictwa spo³ecz-
nego, tanich mieszkañ dla
mieszkañców. Ale to te¿ czas
na dalsze budowanie klimatu
miasta - funkcjonalnego,
przyjaznego, daj¹cego
mieszkañcom wszystko to,
czego potrzebuj¹ do spokoj-
nego, szczêœliwego ¿ycia.
Chcê dopilnowaæ, aby przy-
gotowane projekty mog³y
znaleŸæ dofinansowanie ze
œrodków Unii Europejskiej, a
miasto kontynuowa³o
wspó³pracê i dobre relacje z
wszystkimi œrodowiskami po-
litycznymi. 
- Jakie s¹ pañskie priory-
tety, je¿eli chodzi o dalszy
rozwój naszego miasta?

- Moim priorytetem od za-
wsze s¹ inwestycje i dobre
relacje. Dlatego zamierzam
inwestowaæ, przede wszyst-
kim w kapita³ ludzki. Poczy-
naj¹c od ¿³obków i przed-
szkoli, poprzez dobr¹ edu-
kacjê, do rynku pracy
w³¹cznie. Jeœli chodzi o takie

dzia³ania, mamy tu spore
osi¹gniêcia i zamierzamy je
kontynuowaæ. 

Kolejna rzecz, to rozwój
Centrum Edukacji Zawodo-
wej i Biznesu. Czynimy te¿
du¿e inwestycje w rozwój
uczelni, w jej rozwój naukowy
i infrastrukturalny, chcemy by
siê rozwija³a, tworzy³a nowe
kierunki nauczania, wpisane
w publiczne potrzeby. W na-
szej aktywnoœci miasta chce-
my by nasze projekty
spo³eczne by³y komplekso-
we. By by³y realizowane, od
planowania rodziny, w tym
projektu in vitro, poprzez
opiekê nad dzieæmi, potem
dobr¹ edukacjê, przez ma-
turê, a¿ do tytu³u magistra
w³¹cznie. Dlatego tak zale¿y
nam na dobrych warunkach

do wychowania dzieci, ich
wykszta³cenia, bo one 
póŸniej, poprzez rynek pracy,
bêd¹ stanowiæ o jakoœci funk-
cjonowania ca³ej naszej
spo³ecznoœci. 

Kolejnym priorytetem, bez
w¹tpienia, jest gospodarka.
Dobrze p³atne miejsca pracy,
utrzymanie niskiego bezro-
bocia, tworzenie us³ug, które
poprawiaj¹ jakoœæ naszego
¿ycia - to kierunki strategicz-
ne, na których zale¿y mi od
zawsze, i o które trzeba ca³y
czas dbaæ. Kultura i edukacja
- ta para jest bezpoœrednio z
sob¹ powi¹zana. Zarówno
dobrze funkcjonuj¹ca eduka-
cja na wielu poziomach, jak i
oferta kulturalna, to swego
rodzaju dywidenda, któr¹
otrzymuj¹ mieszkañcy i na jej

jakoœci bardzo mi zale¿y. Po-
dobnie rzecz ma siê w kwes-
tiach sportu. Zarówno ten
masowy, jak i profesjonalny,
ale te¿ rekreacja, to bez
w¹tpienia, kierunki buduj¹ce
wiêŸ, ale te¿ zapewniaj¹ce
utrzymanie aktywnoœci, a co
za tym idzie dobrego zdrowia
w ka¿dej grupie wiekowej. 
- Jaki Gorzów widzia³by
pan za nastêpne piêæ lat
pod swoimi rz¹dami?

- Za piêæ lat widzê Gorzów
jako miejsce, w którym w dal-
szym ci¹gu wiele bêdzie do
zrobienia. Wp³yw na to bêd¹
mia³y zapewne kwestie,
zwi¹zane z postêpem tech-
nologicznym, z wielk¹ trans-
formacj¹, jak¹ przechodzimy
globalnie jako ludzkoœæ. Na
przyk³ad pozyskiwanie ener-
gii. S¹dzê, ¿e za kilka lat
bêdziemy mogli ju¿ korzystaæ
z pr¹du z naszej S³onecznej
Elektrowni. Albo inwestycje
w Gorzowski Oœrodek Tech-
nologiczny jako centrum in-
nowacji, rozwoju technologii
i generator przedsiêbiorczo-
œci. To dobre zadanie na naj-
bli¿sze piêæ lat. Nastêpna
sprawa - kolejna strefa inwe-
stycyjna, daj¹ca mo¿liwoœæ
rozwoju przedsiêbiorczoœci,
miejsca pracy i buduj¹ca po-
tencja³ aglomeracyjny miasta
i regionu. Cieszê siê z tego,
¿e sporo inwestycji w infra-
strukturê zosta³o ju¿ zrealizo-
wanych, ale wiem, ¿e tych
wyzwañ bêdzie bardzo du¿o. 

RB

- Chcę kontynuować misję, bo to ważny moment w życiu 
miasta - mówi prezydent Jacek Wójcicki
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J. Wójcicki: Priorytetem są
inwestycje i dobre relacje
Trzy pytania do Jacka Wójcickiego, kandydata na prezydenta z ramienia KWW ,,Gorzów w sercu’’

- Dlaczego zdecydowa³a
siê pani kandydowaæ na
prezydenta Gorzowa?

- Miasto potrzebuje zmiany.
W ¿yciu ka¿dego cz³owieka
przychodzi moment, gdy w
swoim i otoczenia imieniu,
chce powiedzieæ: doœæ! Jedni
to robi¹, inni rezygnuj¹. Bez
w¹tpienia jednak w ten spo-
sób rodzi siê zmiana. Czego
mamy doœæ? Cz³owiek œwia-
domy miasta, ma doœæ
s³uchania ludzi, którzy nie
wiedz¹ o czym mówi¹, którzy
nie chc¹ s³uchaæ i wszystko
wiedz¹ najlepiej. Braku dys-
kusji. Braku przestrzeni do
partycypacji. Braku wizji. Te-
go mamy doœæ. I to jest mo-
ment decyzji, kiedy wiesz, ¿e
próbowa³eœ ju¿ wszêdzie i z
ka¿dej strony, dopasowaæ siê
do istniej¹cej uk³adanki. I nie
pasujesz. Spo³ecznoœæ prze-
staje pasowaæ.  Dla mnie de-
cyzja by³a prosta: musimy
znaleŸæ ludzi, których zain-
spirujemy do dzia³ania.   Mam
przekonanie, ¿e zrobiliœmy to,
co mogliœmy dla miasta w tej
chwili zrobiæ. Jesteœmy
zmian¹, na któr¹ miasto cze-
ka. Ja po prostu jestem jej
przedstawicielem. Nie oba-
wiam siê i nie mam w¹tpliwo-
œci. 
- Jakie s¹ pani priorytety,
je¿eli chodzi o dalszy roz-
wój naszego miasta?

- Naszym priorytetem jest
polityka spo³eczna i inwesty-
cje spo³eczne. O mieœcie my-
œli siê tylko w aspekcie

du¿ych inwestycji, bez wsty-
du w obszarze ich jakoœci.
Na poziomie hase³ wybor-
czych, mówimy: czas prze-
rzuciæ wajchê na stronê
mieszkañców, beneficjentów
inwestycyjnego rozwoju
miasta. W praktyce inwesty-
cje w infrastrukturê oœwiaty,
tworzenie miejsc aktywnoœci
spo³ecznej, zarówno dla
m³odzie¿y, jak i seniorów, po-
wo³anie Centrum Aktywnoœci
Seniora, rewitalizacjê kamie-
nic Nowego Miasta, Zawar-
cia i Zakanala, przywrócenie
mieszkañcom Schodów Do-
nik¹d. Nie oznacza to jed-
nak, ¿e drugorzêdnie traktujê
inwestycje zaplanowane w
Strategii Zintegrowanych In-
westycji Terytorialnych (ZIT).
To pewne pieni¹dze, które
wydatkuje w lepszy b¹dŸ
gorszy sposób ka¿dy z kan-
dydatów, w przypadku wy-

granej. Planujemy celowy
proces pozyskiwania œrod-
ków FEWL (Fundusze Euro-
pejskie dla Województwa Lu-
buskiego 2021-2027), które
bêd¹ dostêpne w otwartych
konkursach ofert w
najbli¿szych latach, przy-
gl¹damy siê temu, jakie
mo¿liwoœci pojawi¹ siê przy
wdra¿aniu œrodków sektoro-
wych czyli ministerialnych.
Wizja spo³eczna jest jednak
wyzwaniem wiêkszym, szer-
szym i to rozumienie miasta -
z perspektywy mieszkañców,
jest dziœ naszym deficytem.
Gorzów nie posiada podsta-
wowych dokumentów strate-
gicznych, których nie wyma-
gaj¹ ustawy, a które s¹ nie-
zbêdne w procesie
pozyskiwania œrodków ze-
wnêtrznych i kreowania roz-
woju. Zanim siêgniemy po
wiêcej musimy zadbaæ o to

co mamy teraz, oraz o to co
otrzymaliœmy. To praca, która
musi uwzglêdniaæ coœ
wiêcej, ni¿ interes elit. 
- Jaki Gorzów widzia³aby
pani za piêæ lat pod swoimi
rz¹dami? 

- Przyznam, ¿e irytuj¹ mnie
ambicje „metropolistyczne”.
Chcia³abym zobaczyæ miasto
bombonierkê. Miasto odno-
wione, zadbane, czyste i zie-
lone. Miejsce, gdzie praca i
ambicje mog¹ prze³o¿yæ siê
na sukces ¿yciowy ka¿dego
z nas. Widzê potencja³ dla
rozwoju uczelni z wiod¹cymi
kierunkami,  reaguj¹cej na
potrzeby rynku pracy, z bo-
gatym ¿yciem akademickim.
Wiem, ¿e przy w³aœciwej
wspó³pracy, mo¿na to
osi¹gn¹æ bazuj¹c na poten-
cjale Akademii im. Jakuba z
Parady¿a. Dok³adnie widzê
odnowione zabytki, salê se-
syjn¹ w Starym Ratuszu…
Mam jednak œwiadomoœæ po-
ziomu dostêpnoœci œrodków
na tego typu inwestycje. Jest
gotowoœæ miasta, na g³oœne
„nie” wobec dyktatu dewelo-
perów i ws³uchanie siê w po-
trzeby lokalnych przedsiê-
biorców. Tych najmniejszych,
zw³aszcza. Widzê te¿ miasto
wiêkszym terytorialnie. At-
rakcyjniejsze, gdy
spogl¹dam w kierunku Warty
i zagospodarowania jej brze-
gów. Takie: miasto dom. Niby
proste marzenia, a wyzwanie
ogromne.

RB

K. Miczał: Jesteśmy zmianą,
na którą miasto czeka
Trzy pytania do Katarzyny Miczał, kandydatki na prezydenta z ramienia KWW ,,Twoje Miasto Gorzów’’

Pamiętaj! Prezydenta i radnych wybieramy już 7 kwietnia!

� 8 KTo PREZYDENTEM GoRZoWA? Kwiecień 2024 r.

- Dlaczego zdecydowa³
siê pan kandydowaæ na
prezydenta Gorzowa?

- Urodzi³em siê w Gorzo-
wie, ukoñczy³em tutaj II Lice-
um Ogólnokszta³c¹ce, wyje-
cha³em poza Gorzów tylko
na czas studiów i praktyk.
Szybko wróci³em, bo to jest
moje miejsce na ziemi. Chcê
mieszkaæ w mieœcie, które
siê rozwija, przoduje w ran-
kingach i jest znakomitym
miejscem do ¿ycia dla miesz-
kañców, moich znajomych,
przyjació³, rodziny. Wierzê,
¿e moja wizja rozwoju miasta
pozwoli stworzyæ miejsce do-
skona³e do ¿ycia oraz prowa-
dzenia biznesu. Miejsce, w
którym mo¿emy siê rozwijaæ i
realizowaæ na wielu p³asz-
czyznach - edukacyjnej, za-
wodowej, kulturalnej. 

- Jakie s¹ pañskie priory-
tety, je¿eli chodzi o dalszy
rozwój naszego miasta?

- Bill Clinton wygra³ wybory
w USA w 1992 roku has³em:
„Gospodarka, g³upcze!’. My
równie¿ musimy skupiæ siê
na gospodarce - na œci¹gniê-
ciu inwestorów, potrafi¹cych
stworzyæ wysokop³atne
miejsca pracy dla specjalis-
tów. Miasto musi wspieraæ
uczelnię wy¿sz¹, która
bêdzie w stanie zapewniæ
pracowników, posiadaj¹cych
odpowiednie kwalifikacje.
Oczywiœcie musimy pamiê-
taæ o naszych dzieciach, dla
których stworzymy wieloletni
plan inwestycji w gorzowsk¹
oœwiatê, remonty ¿³obków,
przedszkoli, szkó³, by nie tyl-
ko poziomem, ale i warunka-
mi odpowiada³y wymogom

XXI wieku. Planujê stworzyæ
Centra Aktywnoœci Mieszkañ-
ców w ka¿dej z gorzowskich
dzielnic, gdzie nasi mieszkañ-

cy, stowarzyszenia czy orga-
nizacje pozarz¹dowe bêd¹
mog³y siê spotykaæ i rozwijaæ
swoje pasje a tak¿e dzia³aæ

na rzecz rozwoju spo³ecze-
ñstwa obywatelskiego. Bêdê
d¹¿y³ do stworzenia Centrum
Gorzowskiego Seniora -
miejsca dla organizacji se-
nioralnych, ale te¿ punkt, w
którym ka¿dy senior bêdzie
móg³ za³atwiæ swoje sprawy
urzêdowe. To tylko niektóre z
propozycji.
- Jaki Gorzów widzia³by
pan za piêæ lat pod swoimi
rz¹dami? 

- Miasto licz¹ce 140 tysiê-
cy mieszkañców, gdzie wsie
takie jak K³odawa, Chwalê-
cice, Wawrów, Czechów czy
Osiedle Poznañskie s¹
dzielnicami Gorzowa. Mias-
to z wiêkszymi terenami in-
westycyjnymi. Miasto, które
wzmocni³o wspó³pracê z
miastami partnerskimi i pro-
wadzi programy edukacyjne

nie tylko dla uczniów szkó³
zawodowych, ale te¿ dla
uczniów szkó³ ogólnoksz-
ta³c¹cych. Miasto z
bezp³atn¹ komunikacj¹ dla
naszych pociech i nowymi
terenami rekreacyjnymi,
gdzie mo¿emy spêdzaæ
czas wolny. Miasto z czy-
stym powietrzem i rozbudo-
wan¹ komunikacj¹ zbio-
row¹, odpowiadaj¹c¹ po-
trzebom mieszkañców oraz
obecnym kierunkom rozwo-
ju. Miasto dbaj¹ce o drogi
lokalne, gruntowe a nie tyl-
ko o g³ówne arterie miasta.
Miasto, które udostêpnia
obiekty sportowe, w tym
szkolne, mieszkañcom
tak¿e w weekendy. Miasto
na jakie zas³uguj¹ nas
mieszkañcy!

RB

P. Wilczewski: To jest moje miejsce na ziemi
Trzy pytania do Piotra Wilczewskiego, kandydata na prezydenta z ramienia Koalicji Obywatelskiej

- Naszym priorytetem jest polityka społeczna i inwestycje
społeczne - mówi Katarzyna Miczał
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- Planuję stworzyć Centra Aktywności Mieszkańców w każdej z
gorzowskich dzielnic - mówi Piotr Wilczewski
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- Dlaczego zdecydowa³a
siê pani kandydowaæ na
prezydenta Gorzowa?

- Miasto potrzebuje zmiany.
W ¿yciu ka¿dego cz³owieka
przychodzi moment, gdy w
swoim i otoczenia imieniu,
chce powiedzieæ: doœæ! Jedni
to robi¹, inni rezygnuj¹. Bez
w¹tpienia jednak w ten spo-
sób rodzi siê zmiana. Czego
mamy doœæ? Cz³owiek œwia-
domy miasta, ma doœæ
s³uchania ludzi, którzy nie
wiedz¹ o czym mówi¹, którzy
nie chc¹ s³uchaæ i wszystko
wiedz¹ najlepiej. Braku dys-
kusji. Braku przestrzeni do
partycypacji. Braku wizji. Te-
go mamy doœæ. I to jest mo-
ment decyzji, kiedy wiesz, ¿e
próbowa³eœ ju¿ wszêdzie i z
ka¿dej strony, dopasowaæ siê
do istniej¹cej uk³adanki. I nie
pasujesz. Spo³ecznoœæ prze-
staje pasowaæ.  Dla mnie de-
cyzja by³a prosta: musimy
znaleŸæ ludzi, których zain-
spirujemy do dzia³ania.   Mam
przekonanie, ¿e zrobiliœmy to,
co mogliœmy dla miasta w tej
chwili zrobiæ. Jesteœmy
zmian¹, na któr¹ miasto cze-
ka. Ja po prostu jestem jej
przedstawicielem. Nie oba-
wiam siê i nie mam w¹tpliwo-
œci. 
- Jakie s¹ pani priorytety,
je¿eli chodzi o dalszy roz-
wój naszego miasta?

- Naszym priorytetem jest
polityka spo³eczna i inwesty-
cje spo³eczne. O mieœcie my-
œli siê tylko w aspekcie

du¿ych inwestycji, bez wsty-
du w obszarze ich jakoœci.
Na poziomie hase³ wybor-
czych, mówimy: czas prze-
rzuciæ wajchê na stronê
mieszkañców, beneficjentów
inwestycyjnego rozwoju
miasta. W praktyce inwesty-
cje w infrastrukturê oœwiaty,
tworzenie miejsc aktywnoœci
spo³ecznej, zarówno dla
m³odzie¿y, jak i seniorów, po-
wo³anie Centrum Aktywnoœci
Seniora, rewitalizacjê kamie-
nic Nowego Miasta, Zawar-
cia i Zakanala, przywrócenie
mieszkañcom Schodów Do-
nik¹d. Nie oznacza to jed-
nak, ¿e drugorzêdnie traktujê
inwestycje zaplanowane w
Strategii Zintegrowanych In-
westycji Terytorialnych (ZIT).
To pewne pieni¹dze, które
wydatkuje w lepszy b¹dŸ
gorszy sposób ka¿dy z kan-
dydatów, w przypadku wy-

granej. Planujemy celowy
proces pozyskiwania œrod-
ków FEWL (Fundusze Euro-
pejskie dla Województwa Lu-
buskiego 2021-2027), które
bêd¹ dostêpne w otwartych
konkursach ofert w
najbli¿szych latach, przy-
gl¹damy siê temu, jakie
mo¿liwoœci pojawi¹ siê przy
wdra¿aniu œrodków sektoro-
wych czyli ministerialnych.
Wizja spo³eczna jest jednak
wyzwaniem wiêkszym, szer-
szym i to rozumienie miasta -
z perspektywy mieszkañców,
jest dziœ naszym deficytem.
Gorzów nie posiada podsta-
wowych dokumentów strate-
gicznych, których nie wyma-
gaj¹ ustawy, a które s¹ nie-
zbêdne w procesie
pozyskiwania œrodków ze-
wnêtrznych i kreowania roz-
woju. Zanim siêgniemy po
wiêcej musimy zadbaæ o to

co mamy teraz, oraz o to co
otrzymaliœmy. To praca, która
musi uwzglêdniaæ coœ
wiêcej, ni¿ interes elit. 
- Jaki Gorzów widzia³aby
pani za piêæ lat pod swoimi
rz¹dami? 

- Przyznam, ¿e irytuj¹ mnie
ambicje „metropolistyczne”.
Chcia³abym zobaczyæ miasto
bombonierkê. Miasto odno-
wione, zadbane, czyste i zie-
lone. Miejsce, gdzie praca i
ambicje mog¹ prze³o¿yæ siê
na sukces ¿yciowy ka¿dego
z nas. Widzê potencja³ dla
rozwoju uczelni z wiod¹cymi
kierunkami,  reaguj¹cej na
potrzeby rynku pracy, z bo-
gatym ¿yciem akademickim.
Wiem, ¿e przy w³aœciwej
wspó³pracy, mo¿na to
osi¹gn¹æ bazuj¹c na poten-
cjale Akademii im. Jakuba z
Parady¿a. Dok³adnie widzê
odnowione zabytki, salê se-
syjn¹ w Starym Ratuszu…
Mam jednak œwiadomoœæ po-
ziomu dostêpnoœci œrodków
na tego typu inwestycje. Jest
gotowoœæ miasta, na g³oœne
„nie” wobec dyktatu dewelo-
perów i ws³uchanie siê w po-
trzeby lokalnych przedsiê-
biorców. Tych najmniejszych,
zw³aszcza. Widzê te¿ miasto
wiêkszym terytorialnie. At-
rakcyjniejsze, gdy
spogl¹dam w kierunku Warty
i zagospodarowania jej brze-
gów. Takie: miasto dom. Niby
proste marzenia, a wyzwanie
ogromne.
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K. Miczał: Jesteśmy zmianą,
na którą miasto czeka
Trzy pytania do Katarzyny Miczał, kandydatki na prezydenta z ramienia KWW ,,Twoje Miasto Gorzów’’

- Dlaczego zdecydowa³ siê
pan kandydowaæ na prezy-
denta Gorzowa?

- Odpowiedzialnoœæ za mias-
to i jego rozwój jest zadaniem
ambitnym i bardzo
interesuj¹cym dla mnie. Lubiê
tworzyæ i zmieniaæ œwiat na
lepszy, ³adniejszy, mo¿e bar-
dziej sprawiedliwy i zgodny.
Mam ju¿ swoje sukcesy w Go-
rzowie, ale ci¹gle czuję, ¿e
mam sporo do zaoferowania
naszej miejskiej wspólnocie i
chcia³bym oddaæ jej swoj¹
energiê i pasjê, by obudziæ w
niej wiarê w Gorzów i gorzo-
wian. Myœlê, ¿e staæ nas na
wiêcej i mo¿emy sobie zorgani-
zowaæ wyj¹tkowe miejsce do
¿ycia. Dlatego nazywam nasze
miasto Gorzowem Wyj¹tkowym
- trochê w kontrze do Gorzowa
Wielkopolskiego. 

Czujê ponadto, ¿e nie wyko-
rzystujemy wielu atutów nasze-
go miasta, bo brak nam odwa-
gi. Bêdê pracowa³ nad tym, bo
mam przekonanie, ¿e to jest
pierwszorzêdna rzecz do
osi¹gniêcia zbiorowego sukce-
su. Patrzy³em w przesz³oœci na
nasz gród z bliska i z daleka, z
Polski i z zagranicy i ju¿ wtedy
marzy³em, ¿e bêdê go kiedyœ
zmienia³ jako prezydent. Mam
ró¿norodne doœwiadczenie w
kilku obszarach ¿ycia spo³ecz-
nego i je wykorzystam przy
rozwijaniu Gorzowa. Potrafiê
tworzyæ zespo³y i motywowaæ
ludzi do kreatywnej i ciê¿kiej
pracy. Kocham swoje miasto i
potrzebuję byæ z niego dumny.

- Jakie s¹ pañskie prioryte-
ty, je¿eli chodzi o dalszy roz-
wój naszego miasta?

- Przede wszystkim zakoñ-
czyæ remonty dróg, wypraco-
waæ koncepcje na remont
Schodów Donik¹d, rozpocz¹æ
dyskusje ze wszystkimi uczel-
niami wy¿szymi nt. planu
po³¹czenia i wypracowania
przysz³oœciowych kierunków
kszta³cenia, powróciæ do inter-
dyscyplinarnego profilu CEZIB,
stworzyæ platformê polityczn¹
do walki o w³aœciw¹ rolê Go-
rzowa jako stolicy regionu z po-
litykami wszystkich opcji oraz
w³¹czyæ siê w proces wznowie-
nia bezpoœredniego po³¹czenia
kolejowego z Berlinem. 

Kolejne priorytety, o których
g³oœno mówiê, to
powo³anie/stworzenie z NGO-
sami biura promocji Gorzowa i
ma³ych lokalnych firm eksporto-

wych w Berlinie i Brukseli,
mo¿e te¿ w Kijowie, gdyby woj-
na skoñczy³a siê pomyœlnie.
Pilnie bym utworzy³ miejski ze-
spó³ ds. pozyskiwania œrodków
europejskich w ramach wspól-
nych projektów unijnych w
oparciu o tworzone konsorcja z
lokalnymi firmami, wypracowa³
i zatwierdził koncepcje miej-
skiego szpitala geriatrycznego
o profilu telemedyczno- domo-
wym, rozpocz¹³ poszukiwania
zagranicznej uczelni z
wyk³adowym angielskim w ob-
szarze AI, IT itp. w celu zapro-
szenia jej do Gorzowa.
D¹¿y³bym do wprowadzenia do
szkó³ œrednich mo¿liwoœci
uzyskania amerykañskiego
œwiadectwa maturalnego, obok
matury polskiej, stara³ siê wy-
korzystaæ w celach spo³ecz-
nych pustostany w posiadaniu
miasta, d¹¿y³bym do wypraco-

wania koncepcji ochrony senio-
rów przed wykluczeniem cyfro-
wym i wypracowa³ realn¹ kon-
cepcjê pomocy opiekunom
osób z niepe³nosprawnoœciami
wraz z opracowaniem planu in-
tegracji osób niepe³nospraw-
nych w mieœcie ze zdrow¹
spo³ecznoœci¹.
- Jaki Gorzów widzia³by pan
za piêæ lat pod swoimi rz¹da-
mi?

- Przede wszystkim powiêk-
szony o przylegaj¹ce gminy z
wy¿sz¹ zagraniczn¹ uczelni¹ i
ze szpitalem geriatrycznym o
profilu telemedyczno-domo-
wym. Chcia³bym te¿, ¿eby Go-
rzów liczy³ przynajmniej 140 ty-
siêcy mieszkañców, mia³ piêk-
nie wyremontowane centrum i
nowe spójne ze star¹ zabu-
dow¹, projekty architektonicz-
ne budownictwa wielorodzinne-
go. Wa¿ne s¹ parkingi wielopo-
ziomowe. Postawi³bym na
inwestorów z bran¿y AI i IT
wchodz¹cymi powoli do mias-
ta. Za piêæ lat widzia³bym za-
gospodarowany kana³ Ulgi i
wielu turystów z Niemiec. Wi-
dzia³bym Gorzów z pierwszymi
absolwentami CEZIB rozchwy-
tywanymi przez biznes z powo-
du ich interdyscyplinarnej cha-
rakterystyki zawodowej i naj-
bardziej szczêœliwych
emerytów w kraju z muzyk¹ na
ulicach i tañcz¹cymi dla zdro-
wia seniorami. Marzy mi siê
miasto, gdzie kultura zaczyna
przyci¹gaæ pieni¹dze i stymulo-
waæ rozwój lokalnego biznesu.
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J. Bachalski: Brakuje nam
odwagi
Trzy pytania do Jacka Bachalskiego, niezale¿nego kandydata na prezydenta 
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- Dlaczego zdecydowa³ siê
pan kandydowaæ na prezy-
denta Gorzowa?

- Osiem lat temu by³em aktyw-
nym radnym, któremu zale¿a³o
na tym, by Gorzów by³ przyjaz-
nym miejscem na Ziemi. Podej-
muj¹c pracê w Lubuskim
Urzêdzie Wojewódzkim, po 16
latach musia³em z³o¿yæ mandat
radnego. Przez lata pracy w ad-
ministracji rz¹dowej nie zapom-
nia³em o mieœcie i stara³em siê
wspieraæ miejskie inicjatywy w
ka¿dy mo¿liwy sposób. Dziêki
wytê¿onej pracy ca³ego zespo³u
jaki tworzyliœmy w LUW woje-
wództwo lubuskie uzyska³o do-
tacje dla wielu inwestycji, a Go-
rzów uzyska³ naprawdê ogrom-
ne œrodki. Uda³o siê pozyskaæ
280 milionów na pó³nocn¹ ob-
wodnicê miasta, ponad 250 mln
na transport publiczny, w tym
zakup nowych tramwajów. Po-
zyskaliœmy dofinansowanie do
budowy hali, do remontu ul. Ko-

synierów Gdyñskich. £¹cznie to
grubo ponad 600 milionów
z³otych. Jednak pomimo takich
nak³adów nasze miasto nie wy-
piêknia³o, m³odzie¿ wyje¿d¿a,
liczba ludnoœci spad³a nam o
oko³o 10 tysiêcy, a struktura wie-
ku przesuwa siê niebezpiecznie
wzwy¿. Uzna³em, ¿e trzeba to
zmieniæ. Moje doœwiadczenie z
pracy w samorz¹dzie i admini-
stracji bêdzie pomocne, aby
osi¹gn¹æ za³o¿one cele. 
- Jakie s¹ pañskie priorytety,
je¿eli chodzi o dalszy rozwój
naszego miasta?

- Musimy zadbaæ o to, by Go-
rzów by³ atrakcyjny dla m³odych
ludzi. Nie zrobimy tego bez silnej
uczelni. Akademia powinna otwo-
rzyæ siê na atrakcyjne kierunki stu-
diów np. medycyna, prawo, infor-
matyka, mechatronika. Aby
spe³niæ te ambitne cele potrzebna
jest baza mieszkaniowa dla kadry
z tytu³ami naukowymi oraz przy-
gotowana baza dydaktyczna. Nie

uda siê tego osi¹gn¹æ bez du¿ych
nak³adów, które musi wesprzeæ
miasto. Ta kilkuletnia inwestycja
zwróci siê  szybko i bêdzie przy-
nosiæ dochody przez d³ugie lata.

O kondycji bud¿etu w znacznej
mierze decyduj¹ przedsiêbiorcy i
zak³ady przemys³owe. Mówi¹c o
rozwoju w tej dziedzinie nie
mo¿emy zapominaæ, ¿e tereny in-

westycyjne siê kurcz¹. Z jednej
strony konieczne jest postawienie
na partnerów, dziêki którym go-
rzowianie bêd¹ zarabiali wiêcej
ni¿ œrednia krajowa - to zwiêksza
dochody miasta. Z drugiej strony
musimy szukaæ partnerskiego po-
rozumienia z podgorzowskimi
gminami, by takie tereny przygoto-
wywaæ.

Gorzów musi byæ przyjazny
mieszkañcom. Na razie dostrze-
gam w nim brak „gospodarskie-
go oka” - jest szaro, niedbale,
czasami brudno. Tak jakby
urzêdnikom nie zale¿a³o na es-
tetyce. Najwy¿szy czas zadbaæ
o osiedlowe ulice i chodniki, na
blokowiskach brakuje miejsc od-
poczynku i relaksu. Myœlê o
uporz¹dkowaniu istniej¹cych i
tworzeniu nowych przestrzeni
rekreacji pieszo-rowerowej na
bazie terenów zielonych. Po-
trzebne jest wiêksze
zaanga¿owanie s³u¿b prezyden-
ta w planowanie przestrzenne i
realizacjê inwestycji, dba³oœæ o
estetykê miasta, unikanie domi-
nuj¹cej w rewitalizowanej prze-
strzeni wszechobecnej „betono-
zy”. Wobec wzrostu liczby
mieszkañców w starszym wieku
konieczna jest poprawa opieki
geriatrycznej. Poradnia w szpita-
lu nie rozwi¹¿e problemów jakie
s¹ przed nami.

- Jaki Gorzów widzia³by pan za
piêæ lat pod swoimi rz¹dami?

- Nasz Gorzów widzê jako
przyjazne miejsce do ¿ycia i do
zamieszkania. Miasto z dobrze
zorganizowan¹ komunikacj¹
miejsk¹ - darmow¹ dla uczniów i
studentów. Miasto, z którym
obecni nastolatkowie bêd¹
wi¹zali swoj¹ przysz³oœæ, a oso-
by, które opuœci³y rodzinne k¹ty
bêd¹ chcia³y powróciæ. Widzê
miasto têtni¹ce ¿yciem, widzê
koncerty i wydarzenia kulturalne
polskich gwiazd. Widzê wydarze-
nia sportowe na najwy¿szym po-
ziomie zamiast dyskusji czy
Grand Prix siê nam op³aca, czy
nie. Widzê miasto, które bêdzie
prawdziwym liderem rozwoju
pó³nocnej czêœci Œrodkowego
Nadodrza. I najwa¿niejsze, widzê
miasto z solidnymi fundamentami
do dalszego rozwoju, byœmy mog-
li kiedyœ powiedzieæ o naszym
mieœcie - WIELKI GORZÓW.
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R. Sondej: Uznałem, że trzeba to zmienić
Trzy pytania do Romana Sondeja, kandydata na prezydenta z ramienia Prawa i Sprawiedliwoœci

- Naszym priorytetem jest polityka społeczna i inwestycje
społeczne - mówi Katarzyna Miczał

- Dążyłbym do wprowadzenia do szkół średnich możliwości
uzyskania amerykańskiego świadectwa maturalnego - mówi
Jacek Bachalski
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- Widzę miasto, które będzie liderem rozwoju północnej części
Środkowego Nadodrza - mówi Roman Sondej
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Chirurgia w Wielospecjalis-
tycznym Szpitalu Wojewódz-
kim w Gorzowie to trzy
ga³êzie: chirurgia ogólna,
chirurgia onkologiczna i chi-
rurgia naczyniowa. Ca³oœæ
pod kierownictwem lek. Olgi
Szyroki, chirurg naczynio-
wej, która wczeœniej od pod-
staw zbudowa³a w lecznicy
pododdzia³ chirurgii naczy-
niowej wraz z poradni¹. 

Stentgrafty w 3D

Pacjenci od razu mogli po-
czuæ zmiany, gdy niemal trzy
lata temu naczyniowcy po
raz pierwszy w historii szpi-
tala wykonali zabieg wszcze-
pienia stentgraftu - niewiel-
kiej syntetycznej rurki
wzmacniaj¹cej œciany naczy-
nia (lub tworz¹cej nowe
po³¹czenie pomiêdzy naczy-
niami). Stentgrafty s¹ wyko-
rzystywane u pacjentów, u
których lekarze zdiagnozo-
wali têtniaki aorty. - To cho-
roba, która najczêœciej poja-
wia siê niespodziewanie i
zwykle bardzo szybko zbiera
œmiertelne ¿niwo - mówi dr
n. med. Rados³aw Turow-
ski, chirurg naczyniowy z
gorzowskiego oddzia³u.  

Stentgrafty zwykle s¹
wprowadzane do aorty przez
têtnicê udow¹, a nastêpnie
mocowane w miejscu wy-
stêpowania têtniaka. Taka
metoda jest o wiele mniej in-
wazyjna, za to du¿o bardziej
bezpieczna. - Operacje
otwarte z powodu têtniaka
aorty wi¹za³y siê z du¿ym ry-
zykiem powik³añ, których nie
obserwuje siê po wszczepie-
niu stentgraftu - mówi dr Tu-
rowski. 

W zesz³ym roku gorzowscy
naczyniowcy jako jedni z nie-
licznych w kraju (s¹ tylko
dwa oœrodki w Polsce), wy-
korzystali wydruk 3D do wy-
miarowaniu stentgraftów
têtniaka aorty brzusznej. -
Takie dodatkowe obrazowa-
nie i wymiarowanie w mode-
lach minimalizuje ryzyko i
tak trudnej operacji, czyli
b³êdne dopasowanie stent-
graftu do têtniaka aorty. Wy-
starczy chocia¿ trochê
niew³aœciwy rozmiar, ¿eby
zabieg nie przyniós³ efektu -
mówi doktor Szyroki.

Model w 3D na podstawie
wyników tomografii kompute-
rowej pacjenta wykonuj¹
in¿ynierowie. Zajmuje im to
kilkanaœcie, a w nag³ych
przypadkach nawet kilka go-
dzin. Gotowy wydruk do
szpitala dostarcza kurier.
„Model” mo¿na wzi¹æ do
rêki, dok³adnie obejrzeæ. -

Co pozwala dostrzec wszyst-
kie zagiêcia, k¹ty i finalnie
dok³adnie zwymiarowaæ i
dobraæ odpowiedni implant -
t³umaczy doktor Szyroki.

Sposób na raka wątroby

Kolejna nowa procedura
medyczna, po któr¹ siêgnê³a
doktor Olga Szyroki z ze-
spo³em, daje szanse pacjen-
tom z zaawansowanym ra-
kiem w¹troby. Chodzi o po-
danie chemioterapetyku do
têtnicy w¹trobowej, bezpo-
œrednio w okolice guza. 
Dziêki temu lek trafia prosto
do nowotworu i nie roz-
przestrzenia siê po ca³ym or-
ganizmie. 

Jak wyjaœnia doktor Szyro-
ki, terapia jest stosowana u
pacjentów z guzami pierwo-
tnymi w¹troby, gdy klasycz-
na operacja nie jest mo¿liwa
lub za bardzo obci¹¿y³aby
chory organizm. Zabieg jest
przeprowadzany w pracowni
naczyniowej. Chirurg wcho-
dzi cewnikami do têtnicy
przez pachwinê, dociera do
têtnicy w¹trobowej, jak naj-
bli¿ej guza. 

- Radiolog zabiegowy dr
Krzysztof Jurczyk z naszego
zespo³u, podaje chemiotera-
peutyk, „zapakowany” do mi-

krosfer, które maj¹ odpo-
wiedni¹ œrednicê cz¹stek,
dziêki czemu docieraj¹ do
mocno unaczynionego guza.
Tam osiadaj¹ i powoduj¹ ce-
lowan¹ chemioterapiê. Za-
mykaj¹c naczynia, powo-
duj¹, ¿e guz przestaje byæ
od¿ywiany i zaczyna siê
zmniejszaæ - t³umaczy lekar-
ka.  

Zabieg trwa oko³o godziny i
jest powtarzany dwa, trzy ra-
zy w odstêpie szeœciu tygod-
ni. Potem kontrolne badania
sprawdzaj¹, czy by³ skutecz-
ny. - Guz mo¿e siê zmniej-
szyæ nawet o po³owê - mówi
doktor Szyroki. 

Pierwsi w województwie

„Oferta” gorzowskiej chirur-
gii jest szeroka. Obejmuje
m.in. operacje raka odbytni-
cy i jelita grubego z zastoso-
waniem robota chirurgiczne-
go da Vinci. Oddzia³ bêdzie
te¿ szkoli³ m³odych lekarzy, a
na bloku operacyjnym pojawi
siê mistrz robotyki dr n. med.
Krzysztof Kaseja. 

Doktor Szyroki na tym jed-
nak nie poprzestaje. Kolejn¹
procedur¹, któr¹ planuje,
jest krioablacja - inaczej wy-
mra¿anie guzów nerek. W
wielu przypadkach bardziej

skuteczne ni¿ wykonywana
ju¿ w Gorzowie termoabla-
cja, czyli wypalanie. - Przy
termoablacji mamy wiêksz¹
strefê uszkodzenia tkanek
wokó³ guza. Krioablacja
niszczy tylko wybrany ob-
szar, czyli guz i jego wyzna-
czony margines. Resztê na-
rz¹du oszczêdza - t³umaczy
Olga Szyroki.

Krioablacjê guzów nerek
wykonuje siê ciek³ym azotem
przy u¿yciu odpowiedniej
liczby igie³. - W centrum gu-
za temperatura dochodzi do
- 50 st. Celsjusza, w obrêbie
igie³ do - 20, st¹d koniecz-
noœæ rozszerzenia strefy za-
mro¿enia. Wytyczne mówi¹
o centymetrowym margine-
sie, ¿eby mieæ pewnoœæ, ¿e
komórki nowotworowe zgin¹
- mówi specjalistka. 

Metoda daje szansê pa-
cjentom, u których w grê
wchodzi ju¿ tylko usuniêcie
ca³ej nerki. Oznacza te¿
mniejsze ryzyko urazu i
krwawienia, a w konsekwen-
cji szybsz¹ rekonwales-
cencjê. 

Doktor Szyroki w³aœnie
zbiera grupê pacjentów z ra-
kiem nerki, u których móg³by
zostaæ wykonany zabieg.
Pierwszy w naszym woje-

wództwie. Chirurdzy czekaj¹
te¿ na zielone œwita³o z
Agencji Oceny Technologii
Medycznych i Taryfikacji,

¿eby krioablacj¹ leczyæ te¿
guzy w¹troby i inne w ob-
rêbie klatki piersiowej. 

Materia³ WSzW w Gorzowie Wlkp.
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Zabiegi chirurgiczne z wykorzystaniem radiologii interwencyjnej odbywają się w szpitalnej pracowni. Przy stole radiolog lek. Krzysztof Jurczyk i pielęgniarka
Urszula Konaszewska. Obok lek. Olga Szyroki.  
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Lek. Olga Szyroki niecałe trzy lata temu stworzyła  w szpita-
lu pododdział chirurgii naczyniowej z poradnią. Teraz kieruje
całą chirurgią.
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Chirurgia w trójwymiarze
Skomplikowane operacje têtniaków aorty brzusznej z wykorzystaniem techniki 3D. Nowatorska metoda „usuwania” guzów w¹troby. Po jakie
jeszcze zabiegi siêga zespó³ chirurgów pod kierownictwem lek. Olgi Szyroki?  

● więcej o działalności gorzowskiego szpitala przeczytasz na www.echogorzowa.pl ●
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- Panie prezesie, za nami
pierwszy kwarta³ 2024 ro-
ku. Jaki on by³ dla kierowa-
nej przez pana Spó³ki?

- Patrz¹c wstecz, pierwszy
kwarta³ jest dla naszej spó³ki
zawsze najs³abszy pod
wzglêdem wyników finanso-
wych. Nie wiemy jeszcze czy
ta prawid³owoœæ potwierdzi
siê w tym roku, jednak po-
równuj¹c do analogicznego
okresu roku ubieg³ego widzi-
my pozytywne tendencje.
Wydaje siê, ¿e zawirowania
zwi¹zane z wojn¹ w Ukrainie
i wysok¹ inflacj¹ w coraz
mniejszym stopniu
oddzia³uj¹ na gospodarkê.
Kiedy rozmawiamy nie ma-
my jeszcze pe³nych danych
za marzec, ale mogê powie-
dzieæ, ¿e w styczniu i lutym
odebraliœmy ³¹cznie ponad
120 ton odpadów komunal-
nych wiêcej ni¿ przed ro-
kiem. Pobudzenie widaæ te¿
w sektorze odpadów prze-
mys³owych. Wszystko to
spowodowa³o, ¿e mimo
wzrostu kosztów,
wynikaj¹cych m.in. ze wzros-
tu minimalnego wynagrodze-
nia, spó³ka jest na lekkim
plusie. Mam nadziejê, i¿ po-
cz¹tek roku to dobry progno-
styk na ca³y 2024 rok. 
- Czy tegoroczna zima
mocno da³a siê we znaki
naszym s³u¿bom utrzyma-
nia przejezdnoœci dróg, bo
choæ tego œniegu nie by³o
za du¿o, to mieliœmy jed-
nak kilka razy ostre
za³amanie pogody? 

- Dla nas sezon zimowy
jeszcze trwa, bowiem pe³na
gotowoœæ zimowa utrzymy-
wana jest do 15 kwietnia. W
tym roku zanotowany zosta³
wzrost aktywnoœci INNEKO
RCS Sp. z o.o. w zwi¹zku z
akcj¹ zima. W sezonie zimo-
wym 2023/2024 wystêpo-
wa³y opady œniegu,
marzn¹cego deszczu oraz
czêsto wystêpowa³a go³oledŸ
szczególnie w godzinach
nocnych. Szczyt zapotrzebo-
wania na us³ugi p³u¿enia i
posypywania dróg przypad³

na prze³om grudnia i stycz-
nia. Porównuj¹c poprzedni
sezon zimowy i obecny, to w
to¿samym okresie tj. listo-
pad-luty, piaskarki spó³ki
zrealizowa³y 7508 km robo-
czych wiêcej ni¿ w ubieg³ym
sezonie. Mieliœmy wiêc rêce
pe³ne roboty.
- Mamy ju¿ wiosnê i
przed nami jedno z naj-
wa¿niejszych wydarzeñ
³¹cz¹cych przyjemne z
po¿ytecznym. Mam na my-
œli cykliczn¹ imprezê ,,Wy-
mieñ Odpady na Kultural-
ne Wypady’’. Co jest naj-
wiêksz¹ si³¹ tego
projektu?

- Najwiêksz¹ si³¹ projektu
,,Wymieñ Odpady na Kultu-
ralne Wypady” jest jego
zdolnoœæ do mobilizacji
spo³ecznoœci lokalnej do
dzia³ania na rzecz ochrony
œrodowiska i promocji kultu-
ry. Ten projekt ³¹czy przy-
jemne z po¿ytecznym po-
przez zachêcanie ludzi do
aktywnego zaanga¿owania
siê w segregacjê odpadów i
jednoczesnego promowania
wartoœci kulturalnych.
- Czy dzisiaj, kiedy przy-
pomni pan sobie pierwsze
,,swoje’’ edycje tej impre-
zy, widzi pan zmiany w po-

dejœciu naszych mieszkañ-
ców do dbania o œrodowi-
sko?

- Projekt ten funkcjonuje od
pewnego czasu i jego wp³yw
na lokaln¹ spo³ecznoœæ jest
coraz bardziej widoczny. Ob-
serwujê zmiany w podejœciu
mieszkañców do dbania o
œrodowisko, które obejmuj¹
nie tylko zwiêkszenie œwia-
domoœci spo³eczeñstwa na
temat koniecznoœci dbania o

przestrzeñ wspóln¹ i roli,
jak¹ mog¹ odegraæ w tym
procesie, ale tak¿e zwiêk-
szenie zaanga¿owania
mieszkañców Gorzowa w
wiele inicjatyw ekologicz-
nych. Ka¿da kolejna edycja
WOnKW przyci¹ga coraz
wiêcej œwiadomych ekolo-
gicznie gorzowian.
- Ktoœ kiedyœ napisa³ od-
noœnie tej akcji, ¿e ,,zbiera-

nie œmieci mo¿e bawiæ’’.
Zgadza siê pan z tym?

- Tak, zgadzam siê z t¹
myœl¹, odzwierciedla ona
pozytywne podejœcie do
dzia³ania na rzecz ochrony
œrodowiska. Gdy akcja zbie-
rania œmieci jest postrzega-
na jako coœ wiêcej ni¿ tylko
rutynowe zadanie czy obo-
wi¹zek, ludzie mog¹ do-
strzec w niej elementy zaba-
wy, wspólnotowoœci i satys-

fakcji. Zmienia siê sposób
myœlenia o ochronie œrodo-
wiska - zamiast traktowaæ to
jako nudne czy k³opotliwe
zadanie, ludzie zaczynaj¹
dostrzegaæ w nim wartoœæ i
mo¿liwoœæ spêdzenia czasu
w przyjemny sposób. Mo¿e
to równie¿ pomóc w przy-
ci¹gniêciu wiêkszej liczby lu-
dzi do aktywnego uczestnict-
wa w dzia³aniach proekolo-

gicznych. Dodatkowo, jeœli
taka akcja jest organizowana
w formie imprezy lub wyda-
rzenia spo³ecznego, mo¿e
ona przyci¹gaæ uczestników
poprzez dodatkowe atrakcje,
jak na przyk³ad konkursy,
wystêpy artystyczne czy pik-
niki, co dodaje aspekt zaba-
wy i integracji spo³ecznej.
- W kwietniu czeka nas
jubileuszowa, X edycja.
Czy ju¿ wiadomo, ¿e z tego
powodu bêd¹ dodatkowe
atrakcje?

- Program wydarzenia jest
bardzo atrakcyjny i ró¿norod-
ny, co z pewnoœci¹ przy-
ci¹gnie wiêksz¹ grupê
uczestników. Wœród
g³ównych atrakcji znajduj¹
siê warsztaty ekologiczne,
mo¿na samemu przygoto-
waæ eko-chemiê gospo-
darcz¹ czy poznaæ mo¿liwo-
œci nadawania drugiego
¿ycia odpadom. Ponadto,
przygotowaliœmy punkt edu-
kacyjny z u¿yciem gogli VR,
który przedstawi w nowator-
ski sposób podejœcie nauki
do ochrony œrodowiska.

Dla mi³oœników technologii i
innowacji, stoisko GOT (ro-
botyka, drukarki 3D, lego)
bêdzie doskona³¹ okazj¹ do
poznania nowych mo¿liwo-
œci, a stoisko pierwszej po-
mocy zagwarantuje cenne
umiejêtnoœci ratowania ¿ycia
w nag³ych sytuacjach. Nie
zapomnieliœmy równie¿ o
rozrywce i relaksie - malowa-
nie buziek, brokatowe ta-
tua¿e oraz mini kawiarenka
na ,,zielonej ³¹ce” z pewno-
œci¹ sprawi¹ wiele radoœci
wszystkim uczestnikom. Nie
zabraknie stoiska OTOZ Ani-
mals, na którym bêdzie
mo¿liwoœæ spotkania siê z le-
karzem weterynarii, który
udzieli porad dotycz¹cych
zdrowia i opieki nad zwierzê-
tami.
- Nie by³oby tego wyda-
rzenia bez pomocy go-
rzowskich firm i instytucji,
które przekazuj¹ na akcjê
bilety i vouchery. Jak wy-
gl¹da ta wspó³praca?

- Wspó³praca z gorzowski-
mi firmami i instytucjami, któ-
re przekazuj¹ bilety i vou-
chery na akcjê ,,Wymieñ Od-
pady na Kulturalne Wypady”,
jest kluczowa dla powodze-
nia tej inicjatywy. Taka
wspó³praca jest bardzo ko-
rzystna dla obu stron i pro-
wadzi do osi¹gniêcia wspól-
nego celu - promocji ochrony
œrodowiska i kultury oraz za-
anga¿owania lokalnej
spo³ecznoœci.
- Czy ka¿dego roku
³atwiej jest pozyskaæ kolej-
nych darczyñców?

- Pozyskiwanie kolejnych
darczyñców jest procesem
zmiennym i zale¿y od wielu
czynników, takich jak rozwój
projektu, jego reputacja,
zmiany w otoczeniu bizneso-
wym czy spo³ecznym, a
tak¿e efekty dotychczasowej
wspó³pracy. Ogólnie rzecz
bior¹c, w miarê jak projekt
,,Wymieñ Odpady na Kultu-
ralne Wypady” rozwija siê i
zdobywa wiêksz¹ popular-
noœæ, ³atwiej jest pozyskaæ
kolejnych darczyñców. Firmy
i instytucje mog¹ byæ bar-
dziej sk³onne do
zaanga¿owania siê, jeœli
widz¹, ¿e wydarzenie przy-
nosi pozytywne efekty dla
spo³ecznoœci lokalnej i œro-
dowiska oraz gdy maj¹ pew-
noœæ, ¿e ich wsparcie zosta-
nie dobrze wykorzystane i
docenione.
- Jakie ma pan oczekiwa-
nia wobec nadchodz¹cej
edycji, która odbêdzie siê
na parkingu Gorzowskiego
Rynku Hurtowego 20
kwietnia w godzinach
11.00-15.00?

- Jubileuszowa X edycja im-
prezy ,,Wymieñ Odpady na
Kulturalne Wypady” to nie tyl-
ko zapowiedŸ wspania³ej za-
bawy, ale tak¿e okazja do
nauki, rozwoju oraz wsparcia
dla potrzebuj¹cych. Mam na-
dziejê, ¿e gorzowianie nie
przegapi¹ tej wyj¹tkowej oka-
zji na aktywne spêdzenie cza-
su i wsparcie dobrego celu!
- Dziêkujê za rozmowê.

Program wydarzenia jest
bardzo atrakcyjny
Z £ukaszem Marcinkiewiczem, prezesem Inneko Gorzów, rozmawia Robert Borowy

- Mam nadzieję, że gorzowianie nie przegapią tej wyjątkowej okazji na aktywne spędzenie
czasu i wsparcie dobrego celu - mówi prezes Łukasz Marcinkiewicz
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Zmienia się sposób myślenia o
ochronie środowiska - zamiast

traktować to jako nudne czy
kłopotliwe zadanie, ludzie zaczynają

dostrzegać w nim wartość i możliwość
spędzenia czasu w przyjemny sposób



Jej celem jest zredukowa-
nie do 2030 roku emisji CO2
o co najmniej 55% w stosun-
ku do roku 1990, skierowa-
nie UE na drogê dekarboni-
zacji, osi¹gniêcie neutralno-
œci klimatycznej do 2050
roku, a ostatecznie� - do
2040  obni¿yæ CO2 o 90%.
Ambicj¹ twórców tego planu
jest ograniczenie globalnego
ocieplenia poprzez maksy-
malne obni¿enie poziomu
emisji CO2 w atmosferze. W
roku 2023 globalne ocieple-
nie, jak podaj¹ naukowe
Ÿród³a, rzeczywiœcie wzros³o
a¿ o…1oC. 

Zasadne jest wiêc pytanie,
czy to wystarczaj¹cy powód,
aby ograniczaæ produkcjê
roln¹  w UE? St¹d protest
rolników, który dalej mamy w
Polsce, we Francji, Belgii,
Holandii, Niemczech, Cze-
chach i innych pañstwach
Europy. Czy ¿eby ograniczyæ
emisjê CO2 to trzeba ugoro-
waæ ziemiê, zmniejszaæ
pog³owie zwierz¹t hodowla-
nych i tzw. wk³adem wêglo-
wym  dobiæ rolnictwo?
Przez Zielony £ad
mo¿emy siê spodziewaæ
przede wszystkim wzros-
tu kosztów produkcji rol-
nej, wzrostu cen ¿ywno-
œci i produktów prze-

mys³owych, a mo¿e i
biedy. Opodatkowana
bêdzie energia, zostan¹
ustalone nowe normy emisji
CO2 dla samochodów, no-
we normy energetyczne dla
budynków, transportu, pro-
dukcji i dla odnawialnych
Ÿróde³ energii. Polskê to
bêdzie kosztowa³o przynaj-
mniej jeden bilion z³otych.
Czy ten Zielony £ad musi
byæ tak drogi? 

Polski Instytut Ekonomicz-
ny podaje, i¿ potencjalne
roczne koszty wynikaj¹ce z
tego, co Polska ma p³aciæ za
mo¿liwoœæ emisji CO2, w
przeliczeniu na gospodar-
stwo domowe rocznie wy-
nios¹ 373 euro tylko w przy-
padku transportu i 429 euro
w odniesieniu do budynków
mieszkalnych. Dokument
Europejskiego Zielonego
£adu bêdzie mia³ wybitnie
hamulcowy wp³yw na na-
sz¹ gospodarkê. Polska

mo¿e przez ten pakiet klima-
tyczny osi¹gn¹æ
niezale¿noœæ energetyczn¹,
ale bez atomu nie osi¹gnie.
Tylko czy ludzie te koszty
wytrzymaj¹? Rolnicy ju¿ pro-
testuj¹, a wiêkszoœæ nasze-
go spo³eczeñstwa z
obni¿ania siê ich poziomu
¿ycia zadowolona nie jest.
So³tys, który jest znanym
pszczelarzem z Lubiechni
Wielkiej, po powrocie  z de-
monstracji rolników powie-
dzia³: 

„¯ywnoœæ, tak jak mój
miód, bêd¹ na pewno lepsze
i tañsze je¿eli bêd¹ produko-
wane na miejscu bez tych
kosztów CO2 i tych ró¿nych
zbêdnych regulacji unijnych.
Je¿eli UE os³abi nasze rol-
nictwo tym Zielonym £adem
to bêdziemy zdani na to, co
dop³ynie do Polski statkami
z Argentyny albo tirami z
Ukrainy. Nie mo¿emy siê go-
dziæ na import tañszej ¿yw-
noœci, zbo¿a czy rzepaku z
Ukrainy bo to jest nieuczci-
wa konkurencja, a w dodat-
ku produkty rolnicze z Ukrai-
ny tych wielkich koncernów
zachodnich nie s¹ kontrolo-
wane jakoœciowo. W tej sy-
tuacji my zostaniemy z
ogromnymi niesprzedanymi
zapasami zbo¿a. Musimy

zbankrutowaæ…mo¿e o to
chodzi.”

Pakiet klimatyczny zwany
„Fit for 55” to nic innego, jak
nowe prawo unijne walki z
CO2, które bêdzie ingero-
wa³o w rozwój gospodarek
krajów UE, doprowadzi Pol-
skê i inne biedniejsze kraje
do biedy. 

„Zbyt drogi plan ochrony
œrodowiska ju¿ wywo³a³
potê¿ny sprzeciw rolni-
ków. Szykuje siê te¿ sprze-
ciw ca³ego  ubo¿ej¹cego
spo³eczeñstwa”- mówi
so³tys z Lubiechni Wielkiej.
Has³o ,,Likwidacja Zielonego
£adu” jest ci¹gle obecne na
rolniczych protestach. 

Premier Donald Tusk za-
powiedzia³ pewne ustêpstwa
wobec ¿¹dañ rolników, ale
jak na razie one
protestuj¹cych nie zadawa-
laj¹. Rolnicy bogatszych
pañstw równie¿ nadal de-
monstruj¹, blokuj¹ drogi i

centra miast i g³oœno
krzycz¹: „Zlikwidowaæ Zielo-
ny £ad”. Ci demonstruj¹cy
rolnicy maj¹ w UE i u nas
du¿e poparcie  spo³eczeñ-
stwa. Czy¿by rolnicy UE za-
mierzali przewróciæ dotych-
czasowy polityczny
porz¹dek Europy? Poczeka-
my, zobaczymy… 

A w Polsce przez ten Zielo-
ny £ad ucierpi polskie rolnic-
two i polskie lasy. Profesor
Jacek Hilszczañski w jed-
nym ze swoich artyku³ów pi-
sze, ¿e strategia Zielonego
£adu dla lasu jest niebez-
pieczna z punktu widzenia
gospodarki i ochrony przyro-
dy. W Polsce ma byæ œciœle
chronionych ok. 2,5 mln ha
lasów, a wiêc wy³¹czonych
spod leœnej gospodarki, czyli
praktycznie wszystkie lasy w
wieku ponad 80 lat. Spowo-
duje to spadek pozysku
drewna o 50%, co wpêdzi
Lasy Pañstwowe w nêdzê fi-
nansow¹ i w problemy, jakie
ju¿ wynik³y w ochronie Pusz-
czy Bia³owieskiej. Mówi siê
te¿, ¿e w³adza lasy bêdzie
komercjalizowaæ i tworzyæ z
poszczególnych nadleœnictw
spó³ki. To wskazywa³oby, ¿e
ktoœ przygotowuje lasy do
sprzeda¿y. Je¿eli by³yby ta-
kie zamiary, to z ca³¹ sta-
nowczoœci¹ nale¿y siê prze-
ciwstawiæ takiej podstêpnej
likwidacji naszego najwiêk-
szego dobra narodowego,
jakim s¹ Lasy Pañstwowe.

Lasy dotychczas by³y w
kompetencji pañstw cz³on-
kowskich, a teraz zaw³adn¹æ
chce nimi biurokracja z Bru-
kseli. 

W rolnictwie mo¿e byæ
jeszcze gorzej. Tanim impor-
tem zbó¿ i innych produktów
rolnych UE os³abi  polskiego
rolnika. Polskê, ju¿ za cza-
sów prof. Leszka Balcero-
wicza, pozbawiono w wiêk-
szej czêœci przetwórstwa rol-
n o - s p o ¿ y w c z e g o ,
przechowalnictwa i we-
wnêtrznych rynków zbytu na
korzyœæ zachodnich hiper-
marketów. Nawet zaniedba-
no targowiska i lokalne
gie³dy handlowe. Rynek zby-
tu jest dzisiaj g³ównym
w¹skim gard³em producenta
rolnego, sadownika i ogrod-
nika. Kraje biedniejsze nie
s¹ w stanie poradziæ sobie z
redukcj¹ gazów cieplarnia-
nych na poziomie wyznaczo-
nym przez „Fit for 55”, a co
dopiero z pe³n¹ neutralno-
œci¹ do 2050 roku. I tu za-
czyna siê dopiero pro-
blem! Kraje rozwiniête zo-
bowi¹za³y siê przeznaczyæ
100 mld USD do 2025 r. na
wspieranie pañstw s³ab-
szych. To kwota stanowczo
zbyt ma³a. Bogate pañstwa
sobie poradz¹ i przy okazji
bêd¹ chcia³y ten Zielony £ad
przeprowadziæ kosztem tych
biedniejszych.

W grudniu 2018 r. w Polsce
odby³a siê konferencja klima-

tyczna ONZ (COP24) w Ka-
towicach. Przedstawiono
tam wówczas wyniki badañ
œwiatowych, jak równie¿ ba-
dañ naszego uczonego œp.
prof. Jana Szyszko. Profe-
sor Jan Szyszko zwróci³
wtedy uwagê, ¿e mo¿na
znacznie taniej i lepiej roz-
wi¹zywaæ problem gazów
cieplarnianych. Wed³ug pol-
skich badañ lasy w Polsce
poch³aniaj¹ 42 mln ton CO2,
który jest g³ównym czynni-
kiem zmian klimatycznych.
Na jednego Polaka przypada
161 drzew w samych tylko
Lasach Pañstwowych, a
przecie¿ s¹ jeszcze lasy i za-
drzewienia prywatne i gmin-
ne. Ka¿dy skrawek wolnej
przestrzeni trzeba zalesiæ.
Lasy s¹ fabryk¹ tlenu. 1 ha
lasu w wieku aktywnej we-
getacji zaspokaja potrzeby
czystego powietrza nawet
dla 5 tys. ludzi.

,,Nasze drzewa rodzime,
takie jak klon, buk, akacja, li-
pa, œwierk, d¹b czy jesion,
dostarczaj¹ nam najwiêksze
iloœci tlenu oraz poch³aniaj¹
CO2 i substancje toksyczne,
takie jak dwutlenek siarki,
metale ciê¿kie, o³ów, miedŸ,
cynk i kadm. Dziêki obecno-
œci drzew w naszym otocze-
niu jest mniej szkodliwych
substancji, w tym py³ów i ga-
zów. W leœnym powietrzu
jest ich 2 tys. razy mniej ni¿
w powietrzu miasta” - mówi
Anna Malinowska, rzecznik
Lasów Pañstwowych. 
Dlatego w naszym „zielo-
nym” Gorzowie dbamy o
nasze bogactwo, jakim s¹
parki bogato zadrzewione,
sadzimy drzewa, krzewy i

powiêkszamy iloœæ zadrze-
wionych terenów zielo-
nych.

Polska ma do 2050 r. zre-
zygnowaæ z wêgla i gazu
jako Ÿród³a energii. Tym-
czasem w³aœnie w ostatnim
roku cena wêgla na ryn-
kach œwiatowych bi³a re-
kordy. Polskie kopalnie
wychodz¹ na prost¹ pod
wzglêdem rentownoœci i
nie nad¹¿a³y z jego wy-
dobyciem na eksport.
Czy w tej sytuacji mamy
zamykaæ kopalnie, bo tak
sobie ¿yczy Unia? Czy
zd¹¿ymy wybudowaæ w tym

czasie elektrownie atomo-
we? 

Zbli¿a siê czas likwidacji
silników benzynowych i diesli
oraz przejœcie na  elektrycz-
ne do 2050 r. One te¿ musz¹
mieæ Ÿród³o pr¹du do ³ado-
wania swych akumulatorów.
Obliczono, jakie to ha³dy
zu¿ytych akumulatorów trze-
ba bêdzie wówczas utylizo-
waæ. Jest ju¿ zaawansowana
technologia paliwa wodoro-
wego, które zast¹piæ ma te
elektryczne, a mo¿e energia
z geotermii. Ten wyœcig ener-
getyczny ma te¿ podtekst ry-
walizacji o przywództwo w
gospodarce  UE. Polsce
³atwo nie jest. Jakby dodat-
kowo jeszcze na  nasze tery-
torium przerzuca siê niele-
galnych islamskich imigran-
tów bez ¿adnej kontroli, w
celu wywo³ania lokalnych
konfliktów o pod³o¿u cywili-
zacyjnym. Buduje siê poli-
tyczn¹ agenturê wp³ywu.
Niepokoj¹ce s¹ te¿ g³osy
niektórych naszych polity-
ków, jakby im ten stan rzeczy
pasowa³ i odpowiada³a im
dominuj¹ca rola Niemiec w
Europie i wobec Polski.
Swojej wolnoœci i suwe-
rennoœci musimy strzec, a
jak trzeba to  broniæ. Obec-
nie mo¿emy popaœæ w  nie-
wolê energetyczn¹ i gospo-
darcz¹ - na razie… a wszyst-
ko zacz¹æ siê mo¿e od utraty
swego samostanowienia w
kwestiach gospodarczych i
spo³ecznych. 
Polska ma za ostatnich
kilka lat jedne z najlep-
szych wyników gospodar-
czych i finansowych w UE.
Spada zainteresowanie Po-

laków prac¹ na Zachodzie.
W³aœnie to mo¿e byæ przy-
czyn¹ niezadowolenia tych
bogatych, którym jest po-
trzebna tania si³a robocza.
Nie bez przyczyny ograni-
czyli nam dostêp do pieniê-
dzy z funduszu na Krajowy
Plan Odbudowy, choæ zbyt-
nio nam to nie zaszkodzi³o.
Nasz¹ Konstytucjê maj¹ te¿
za nic… Mimo tych wszyst-
kich problemów z Zielonym
£adem Opatrznoœæ jest dla
nas, Polaków, ³askawa, bo
„co nas nie zabi³o to nas
wzmocni³o”. Deo gratias.

AUGUSTYN WIERNICKI

Mamy zrezygnować z węgla,  gazu 
i  samochodów, a nawet ze schabowego
W sierpniu 2021 roku pisa³em w EchoGorzowa.pl, ¿e mamy obowi¹zek ratowaæ Matkê Ziemiê, dbaæ o jej czystoœæ oraz o godne warunki ¿ycia ludzi
i wszelkich stworzeñ. W lipcu br. minie trzy lata jak Komisja Europejska przyjê³a najwiêkszy w historii UE program Europejskiego Zielonego £adu,
europejsk¹ strategiê klimatyczno-energetyczn¹. 

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsię-
biorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992 r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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Kraje rozwinięte zobowiązały się
przeznaczyć  100 mld USD do 2025 r.

na wspieranie państw słabszych. 
To kwota stanowczo zbyt mała

Dzięki obecności drzew w naszym
otoczeniu jest mniej szkodliwych
substancji, w tym pyłów i gazów 
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Jak podaje Alice Calaprice,
autorka ksi¹¿ki o Albercie
Einsteinie: „Fakty nie s¹ naj-
wa¿niejsze. Zreszt¹, aby je
poznaæ, nie trzeba wcale stu-
diowaæ na uczelni - mo¿na siê
ich nauczyæ z ksi¹¿ek. Istota
kszta³cenia w szkole wy¿szej
nie polega zatem na wpajaniu
wiedzy faktograficznej, lecz
na æwiczeniu umys³u w do-
chodzeniu do tego, czego nie
da siê znaleŸæ w podrêczni-
kach”. 

Ca³a istota studiowania to
nauka samodzielnego myœle-
nia, poszukiwania w³asnych,
nieodkrytych dróg i mo¿li-
woœæ dzielenia siê z innymi
swoimi opiniami, s¹dami, po-
gl¹dami, a tak¿e dochodzenie
do nowych prawd. Studiowa-
nie czêsto oznacza dla
cz³owieka zmianê, która zos-
taje z nim do koñca ¿ycia -
poszerzenie horyzontów,
ugruntowanie i zdobywanie
wiedzy, ale tak¿e rozwój oso-
bisty i naukowy. Te wszystkie
kwestie œwietnie kszta³tuj¹ siê
i wzrastaj¹ na komunikacji
medialnej i spo³ecznej w Aka-
demii im. Jakuba z Parady¿a
w Gorzowie Wielkopolskim. 

Rozwijamy wiedzę i pasję

- Studia na Akademii im. Ja-
kuba z Parady¿a w Gorzowie
to niezwyk³e doœwiadczenie,
które oferuje nie tylko solidne
wyksztalcenie, ale tak¿e in-
spiruj¹c¹ atmosferê do roz-
woju intelektualnego i osobis-
tego. Uczelnia ta znana jest z
wysokiego poziomu kszta³ce-
nia, który zapewniaj¹ do-
œwiadczeni i zaanga¿owani
wyk³adowcy - mówi Cyprian
Poniedzia³ek, student III roku
kierunku komunikacja medial-
na i spo³eczna. - Ponadto bo-
gata oferta specjalizacji na
studiach oraz mo¿liwoœæ
uczestnictwa w licznych pro-
jektach badawczych i prakty-
kach zawodowych sprawiaj¹,
¿e studenci maj¹ okazjê zdo-
byæ nie tylko wiedzê teore-
tyczn¹, ale tak¿e praktyczne
umiejêtnoœci, niezbêdne do
sukcesu w ¿yciu zawodowym
- dodaje. 

- Studiuj¹c komunikacjê me-
dialn¹ i spo³eczn¹, mo¿emy
lepiej poznaæ ró¿ne instytucje
medialne, jak radio, telewizja
czy portale internetowe, a rze-
czowe zajêcia i praktyki pod
okiem zawodowych dzienni-
karzy sprawiaj¹, ¿e uczymy
siê umiejêtnoœci przydatnych
do póŸniejszego zawodu -
podkreœla Karolina Kowal-
ska, studentka tego kierunku.

Studenci filologii polskiej i
komunikacji medialnej to
czêsto wszechstronni ludzie,
którym zale¿y na zdobyciu
wielu umiejêtnoœci czy roz-
wijaniu w³asnych pasji. W
pracy nauczycieli jêzyka pol-
skiego czy redaktorów me-
dialnych istotna jest wiedza z
ró¿nych zakresów, w tym kul-
turalna czy historyczna. Stu-
diowanie tych kierunków w
AJP pozwala na zetkniêcie
siê z autentycznym doœwiad-
czeniem w instytucjach kultu-
ry. 

- W ramach zajêæ odbywaj¹
siê wyjœcia do ró¿nych cen-
trów kultury, jak muzea, teatry
czy filharmonia - podkreœla
Micha³ Krupiecki, student
komunikacji medialnej i
spo³ecznej przygotowuj¹cy
siê do obrony pracy licencjac-
kiej. 

- Doœwiadczamy wielu
ró¿nych aspektów jêzyka czy
literatury na w³asnej skórze,
co pozwala rozwin¹æ nasze
pasje i zainteresowania - wy-
jaœnia Adrianna Matuszews-
ka, studentka I roku filologii
polskiej. - Zajêcia s¹ urozmai-
cone, reprezentuj¹ szeroko
pojêt¹ humanistykê, pozwa-
laj¹ dowiedzieæ siê czegoœ
nowego, ale tak¿e ugrunto-
waæ w³asn¹ wiedzê - dodaje
Krzysztof Kubacki, student
polonistyki.

Zapytani, dlaczego warto
studiowaæ filologiê polsk¹ czy
komunikacjê medialn¹ i
spo³eczn¹, studenci zgodnie
potwierdzaj¹, ¿e jednym z is-
totnych aspektów jest atmo-
sfera i relacje podczas zajêæ.
- Warto, poniewa¿ atmosfera,
która panuje miêdzy
wyk³adowcami a studentami,
jest przyjazna. Uczelnia jest
niewielka, ka¿dy ma mo¿li-
woœæ wypowiedzenia siê,
dyskusji i rozwoju pod okiem
doœwiadczonych wyk³adow-
ców - mówi Kornel Ka³u¿a,
student filologii polskiej. 

- Na komunikacji medialnej
zajêcia czêsto prowadz¹ oso-
by praktycznie zwi¹zane z za-
wodem dziennikarza. Dziêki
temu wiemy, jak ta profesja

wygl¹da realnie, mo¿emy ju¿
podczas studiów podj¹æ siê
wyzwañ z tym zwi¹zanych -
dodaje Paulina WoŸny, stu-
dentka i redaktorka portalu
gorzowianin.com. 

Przede wszystkim
indywidualizm

Mo¿liwoœci, jakie daje indy-
widualizacja procesu
kszta³cenia, ju¿ od d³u¿sze-
go czasu udowodnione s¹
naukowo. Studiowanie nie-
od³¹cznie wi¹¿e siê z naby-
waniem i rozwojem wiedzy i
umiejêtnoœci, a w przypadku
indywidualnego podejœcia do
ka¿dego studenta przyrost
ten jest efektywniejszy i
szybszy. 

- Wyk³adowcy maj¹ bardzo
indywidualne podejœcie do
studenta, co zdecydowanie
zwiêksza komfort studiowa-
nia. Ponadto nastrój, jaki pa-
nuje na uczelni, sprawia, ¿e
przebywanie i uczenie siê tu-
taj jest przyjemnoœci¹ - wyja-
œniaj¹ Rozalia Kowalska i
Zuzanna Wawrowska, stu-
dentki I roku filologii polskiej. 

- Mo¿emy otwarcie dzieliæ
siê swoimi doœwiadczeniami
czy opiniami, du¿o dyskutuje-
my i nie boimy siê zadawania
pytañ. Mi³a atmosfera mobili-

zuje nas do tego, aby jak naj-
bardziej korzystaæ z du¿ego
wachlarza zajêæ - dodaje Syl-
wia Fedoryga, staroœcina I
roku filologii polskiej.

Kolejnym aspektem, o któ-
rym warto wspomnieæ, jest
mo¿liwoœæ rozwijania ró¿no-
rodnych pasji studentów, cza-
sem zupe³nie niezwi¹zanych
z wybranym kierunkiem stu-
diów. Jedn¹ z osób, które wy-
korzystuj¹ tak¹ mo¿liwoœæ,
jest Agata Ga³an, studentka
drugiego roku filologii polskiej
I stopnia. 

- £¹czenie sportu ze studia-
mi nie jest ³atwe, szczególnie
gdy wi¹¿e siê to z du¿¹ liczb¹
wyjazdów na zawody i zgrupo-
wania. Wydzia³ Humanistyczny
AJP pomaga mi pogodziæ te
dwie wa¿ne dla mnie dziedziny
¿ycia, przede wszystkim dziêki
indywidualnej organizacji stu-
diów - twierdzi lekkoatletka.

Œwietna opcja rozwoju nau-
kowego, który jest jednym z
najwa¿niejszych aspektów
studiowania, to mo¿liwoœæ
przygotowania i wyg³oszenia
w³asnych referatów, a na-
stêpnie wydania ich w zna-
nych czasopismach z krêgu
badawczego. Przyk³adem
sposobnoœci do spróbowania
swoich si³ podczas konferencji
studenckich jest coroczna
edycja sesji naukowej „Kultu-
rowe i spo³eczne aspekty
wspó³czesnej komunikacji”,
podczas której swoje
wyst¹pienia prezentuj¹ zarów-
no uznani w œwiecie nauki pro-
fesorowie, jak i studenci takich
kierunków, jak filologia polska,
komunikacja medialna i
spo³eczna, a tak¿e innych do-
stêpnych na Wydziale Huma-
nistycznym. Gorzowscy ¿acy
przygotowywani s¹ pod czuj-
nym okiem opiekuna studen-
ckiego ko³a naukowego „Bel-
fer”, dr Renaty Janickiej-
Szyszko. 

- G³ównym celem konferencji
dotowanej przez Samorz¹d
Województwa Lubuskiego
sta³o siê rozwijanie zaintereso-
wañ naukowych studentów, in-
tegracja œrodowiska studen-
tów i naukowców oraz wspie-

ranie indywidualnego poten-
cja³u studentów - podkreœla
opiekunka i wspó³organizator-
ka konferencji. 

- Dodatkowo dwie biblioteki
uczelniane, usytuowane przy
g³ównych wydzia³ach uczelni,
s¹ œwietnie wyposa¿one, 
dziêki czemu napisanie wy-
st¹pienia nie sprawia du¿ych
trudnoœci - wyjaœnia Klaudia
Rz¹czyñska, uczestniczka
wspomnianej konferencji.

W dzisiejszym œwiecie
wa¿ny jest tak¿e jêzyk obcy i
poznanie innych kultur czy
zwyczajów ludzi z oœciennych
krajów. Rozwijanie tego typu
kompetencji dostêpne jest
tak¿e dziêki wymianie miêdzy-
narodowej i mo¿liwoœci
spêdzenia semestru lub roku
na uczelniach zagranicznych. 

- Istnieje mo¿liwoœæ wziêcia
udzia³u w programie Eras-
mus+, który oferuje studiowa-
nie za granic¹ na zaprzyjaŸ-
nionych z Akademi¹ uczel-
niach - mówi Karolina
Kowalska. Do Gorzowa przy-
je¿d¿aj¹ tak¿e studenci z in-
nych krajów, m.in. Niemiec,
Ukrainy czy Litwy.

Na studiowanie nigdy nie jest
za póŸno, a na obu kierunkach
znajdziemy ma³e grupy stu-
dentów o ró¿nym wieku czy
zainteresowaniach. Uczelnia
jest tak¿e dostosowana do po-
trzeb osób z niepe³nospraw-
noœciami, a jej lokalizacja
sprawia, ¿e dotarcie na zajê-
cia jest naprawdê ³atwe. 

- Wydzia³ Humanistyczny
znajduje siê w dogodnym
miejscu dla wszystkich do-
je¿d¿aj¹cych poci¹gami, a
urokliwe okolicznoœci przyrody
pozwalaj¹ na przyjemne
spêdzanie przerw miêdzy 
zajêciami - podkreœla Paulina
WoŸny. 

Dlatego jeœli wahasz siê,
czy warto studiowaæ filologiê
polsk¹ lub komunikacjê me-
dialn¹ w³aœnie na Akademii
im. Jakuba z Parady¿a, roz-
wiewamy Twoje w¹tpliwoœci.
Studiuj z nami - bo warto!

mgrmgr KINGA TAISNER
asystentka badawcza na Wydziale
Humanistycznym AJP w Gorzowie

Filologia polska oraz komunikacja medialna 
i społeczna to ciekawa propozycja!
Marzy Ci siê studiowanie w przyjaznej atmosferze, w niewielkich grupach i z wyk³adowcami o indywidualnym podejœciu? Nie chcesz znikn¹æ w
t³umie, ale podnosiæ w³asne kompetencje i rozwijaæ pasje? Interesujesz siê literatur¹, jêzykiem b¹dŸ mediami? Chcesz poznaæ tajniki œwiata
akademickiego i wzi¹æ udzia³ w konferencjach studenckich i naukowych, seminariach czy warsztatach artystycznych? Filologia polska oraz
komunikacja medialna i spo³eczna na Akademii im. Jakuba z Parady¿a to inwestycja w przysz³oœæ! 

r  e  k  l  a  m  a

Studenci podczas wycieczki do muzeum w Kórniku, listopad 2023
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Diety alternatywne lub za-
lecane przez lekarzy prakty-
kuj¹cych medycynê alterna-
tywn¹ opieraj¹ siê na wyklu-
czeniu mleka krów i innych
ssaków i/lub ich przetworów.
S¹ to diety takie jak: wegeta-
rianizm i jego odmiany, dieta
paleo (Dr L. Cordain), ma-
krobiotyczna, alkaliczna,
przeciwzapalna (AID), prze-
ciwgrzybicza (dr W. Crooka).

W dietach redukcyjnych
nale¿y wzi¹æ pod uwagê, ¿e
zawartoœæ energii w mleku
krowim (w zale¿noœci od %
t³uszczu) jest wzglêdnie
sta³a, natomiast jest mniej
sta³a w napojach roœlinnych,
gdy¿ pochodzi ona g³ównie z
wêglowodanów i cukrów (do-
danych), co relatywnie pod-
nosi wartoœæ indeksu glike-
micznego (Glycemic Index) i
³adunku glikemicznego (Gly-
cemic Load) tych napojów.
Najmniej energii maj¹ napój
z kasztanów, konopi i koko-
sowy.

Napoje roœlinne stosowane
s¹ w dietach eliminacyj-
nych: 
w alergii na bia³ko mleka

(laktoglobulina, kazeina, ?-
laktoalbumina), która wy-
stêpuje zwykle u dzieci { 3
roku ¿ycia.  U doros³ych
czêstoœæ wystêpowania aler-
gii jest znacznie mniejsza.
w nietolerancji laktozy

(pierwotnej hipolaktazji, gdy
przyczyn¹ jest niedobór lak-
tazy i jej obni¿ona aktyw-
noœæ lub wtórnej hipolaktazji,
któr¹ mog¹ wywo³ywaæ
ró¿ne czynniki, m.in. infekcje
wirusowe i bakteryjne czy za-
ostrzenie choroby Leœniow-
skiego - Crohna, u osób z nie-
swoistymi stanami zapalnymi
jelit (NZJ). Wed³ug badañ US
National Library of Medicine
(2020), zmniejszenie trawie-
nia laktozy wyst¹pi³o u 65%
œwiatowej populacji. We
wschodniej Azji 70-100% lu-
dzi cierpi na nietolerancjê lak-
tozy. W hipolaktazji mog¹ byæ
spo¿ywane ró¿ne napoje ro-
œlinne, najlepiej wzbogacane
w sk³adniki mineralne i wita-
miny, ale nale¿y zwróciæ
uwagê na obecne w nich
alergeny, np. soja, orzechy.

l w celiakii (chorobie
trzewnej) mo¿liwe jest
spo¿ywania napojów roœlin-
nych wytworzonych z pro-
duktów naturalnie bezglute-
nowych, najlepiej tych
wzbogaconych w wapñ i o
niskim indeksie glikemicz-
nym (GI) i ³adunku glikemicz-
nym (GL) takich jak:

· napój gryczany,  amaran-
tusowy,  ry¿owy, jaglany, ku-
kurydziany, napoje z
orzechów i z nasion lnu, 

· napoje z roœlin str¹czko-
wych (sojowy, z bia³ka gro-
chu), sezamowy, z komosy,
owsiany certyfikowany.

W przypadku zdiagnozo-
wanych zaburzeñ gospo-
darki wêglowodanowej w
organizmie (insulinoopor-
noœæ, cukrzyca) spo¿ywanie
napojów roœlinnych nale¿y
rozwa¿yæ w zale¿noœci od in-
deksu i ³adunku glikemiczne-
go tych produktów.
Przyk³adowo indeks glike-
miczny GI dla mleka krowie-
go = 47 i jest niski, napoju z
migda³ów = 64 i jest œredni,
napój z ry¿u  bia³ego lub
br¹zowego ma GI=100 i jest
wysoki. 

U osób z zaburzeniami
gospodarki lipidowej w or-
ganizmie (dyslipidemi¹)
mo¿liwe jest stosowanie na-
pojów roœlinnych ze wzglêdu
na:

l brak cholesterolu w tych
napojach,

l mniejsz¹ zawartoœci¹
aminokwasów siarkowych:
metioniny i cysteiny w napoju
sojowym, (z tych aminokwa-
sów mo¿e przy niedoborze w
diecie witaminy B6, B9 i B12
powstawaæ mia¿dzycotwór-
cza homocysteina),

l obecnoœæ kwasu ?-lino-
lowego (ALA C18:3 n-3), np.
w mleku konopnym wynosi
0,4 g 100ml, co pokrywa
oko³o 25% zalecanego
dziennego zapotrzebowania
(RDA),

l obecnoœæ w napoju ko-
kosowym œrednio³añcu-
chowych triacylogliceroli;
wykazano ich korzystny
wp³yw na stê¿enie we krwi
cholesterolu frakcji HDL-C
i LDL-C, masê cia³a, ob-
wód talii, wra¿liwoœæ na in-
sulinê, redukcjê ogólnej
oty³oœci. Spo¿ycie przez
doros³e osoby (18-57 lat)
przez 8 tygodni ju¿ 200ml
owsianki z napojem koko-
sowym spowodowa³o ob-
ni¿enie stê¿enia we krwi
LDL-C i zwiêkszenie HDL-
C, natomiast kasza z na-
pojem sojowym tylko u

osób z wyjœciowym pod-
wy¿szonym stê¿eniem LDL-
C.

l wiêksz¹ zwartoœæ kwa-
sów t³uszczowych wielonie-
nasyconych PUFA (napoje z
migda³ów, nerkowców,
orzechów laskowych, arachi-
dowych oraz z soi),

l obecnoœæ witaminy E, ja-
ko przeciwulteniacza niwe-
luj¹cego wolne rodniki; np. w
mleku migda³owym jest 6,33
mg w 100ml, co w 63,3-79%
pokrywa zapotrzebowanie
(8-10 mg) dla osoby
doros³ej.

l obecnoœæ b³onnika roz-
puszczalnego (napój z ner-
kowca, sojowy, owsiany),
szczególnie ß-glukanu.

Wykazano, ¿e ß-glukany
spo¿ywane w iloœci 2,9g lub
wiêcej dziennie obni¿aj¹
stê¿enie cholesterolu LDL -C
we krwi. Spo¿ycie 750 ml
dziennie mleka owsianego o
zawartoœci ß-glukanu
0,5g/100g obni¿a stê¿enie
cholesterolu LDL-C we krwi.
(…)

l obecnoœæ fitosteroli gli-
kozydowych (w napoju z
ry¿u, soi, orzechów nerkow-
ca, migda³ów i owsianym),
które wp³ywaj¹ na obni¿enie
stê¿enia we krwi cholestero-
lu ca³kowitego (TC) i LDL-C.

Mo¿liwym jest spo¿ywanie
napoju sojowego w profilakty-
ce i dietoterapii osteoporozy.
W profilaktyce i dietoterapii
osteoporozy spo¿ywane napo-
je roœlinne powinny byæ wzbo-
gacane w wapñ, ale bez do-
datku fosforanów (E 338 - E
452), które w ¿o³¹dku tworz¹
kompleksy z wapniem
zmniejszaj¹c jego wch³ania-
nie i zwiêkszaj¹c wydalanie
z ka³em.  Fosforany redukuj¹
nerkow¹ syntezê witaminy
D3, oraz obni¿aj¹ wch³ania-
nie magnezu (Mg) (…). Na-
tomiast nie jest wskazane
spo¿ywanie napojów z zia-
ren zbó¿, gdy¿ mog¹ zawie-

raæ kwas fitynowy ograni-
czaj¹cy biodostêpnoœæ wap-
nia i magnezu. Równie¿ za-
sadnym by³oby wybieranie
tych napojów roœlinnych o ni-
skiej zawartoœci soli, gdy¿
wzrost spo¿ycia sodu (Na) o
1g powoduje wzrost wydala-
nia wapnia o 20-40 mg z mo-
czem, co mo¿e spowodowaæ
utratê 1% masy kostnej nie-
zale¿nie od innych czynników.
Spo¿ycie napojów roœlinnych
znajduje uzasadnienie w die-
toterapii tr¹dziku pospolite-
go. Sk³adnikiem mleka kro-
wiego, w najwiêkszym stop-
niu stymuluj¹cym jednostkê
w³osowo-³ojow¹, jest insuli-
nopodobny czynnik wzrostu
(IGF-1), którego stê¿enie we
krwi zmienia siê w zale¿no-
œci od nasilenia tr¹dziku. Je-
go stê¿enie we krwi wzrasta
w okresie dojrzewania pod
wp³ywem hormonu wzrostu
(GH) i dodatnio koreluje z
przebiegiem klinicznym
tr¹dziku. Spo¿ycie mleka
krowiego mo¿e zmieniaæ
stê¿enie we krwi IGF-I oraz
stê¿enie globuliny
wi¹¿¹cej hormony p³ciowe
(SHBG), odpowiadaj¹ce za
wystêpowanie tr¹dziku.
Natomiast napoje roœlinne
s¹ dobrym zamiennikiem
mleka, gdy¿ nie zawieraj¹
IGF-1, jednak nale¿y wybie-
raæ te o niskiej zawartoœci
wêglowodanów, zawieraj¹ce
b³onnik, zwi¹zki antyoksyda-
cyjne (selen, witamina E),
kwas linolowy ALA (C18:3 n-
3) takie jak: napój lniany,
gryczany, konopny, z komo-
sy.

Napoje roœlinne mog¹ byæ
równie¿ spo¿ywane w profi-
laktyce i dietoterapii chorób
neurodegeneracyjnych.
Obecne w napojach roœlin-
nych (z orzechów i nasion)
kwasy t³uszczowe nienasy-
cone: kwas oleinowy, kwas
linolowy i kwas ?-linolenowy,
maj¹ pozytywny wp³yw na

chorobê Alzheimera. (…) W
korze czo³owej i hipokampie
pacjentów z chorob¹ Alzhei-
mera wykryto niedobór kwa-
su oleinowego. Kwas ten ha-
muje aktywnoœæ endopepty-
dazy prolilowej, która
wykazuje zwiêkszon¹ aktyw-
noœæ w mózgach pacjentów
z chorob¹ Alzheimera. 

Bior¹c uwagê niemowlêta
i dzieci to zgodnie ze Stano-
wiskiem Polskiego Towarzy-
stwa Gastroenterologii, He-
patologii i ¯ywienia Dzieci z
2021 roœlinne napoje cho-
cia¿ s¹ bardzo popularne,
nie pokrywaj¹ podstawowe-
go zapotrzebowania dziecka
w 1 roku ¿ycia na sk³adniki
od¿ywcze, dlatego nie mog¹
stanowiæ alternatywy dla
preparatów mleka modyfiko-
wanego lub preparatów mle-
kozastêpczych. Autorzy sta-
nowiska Komitetu ds. ¯ywie-
nia NASPGHAN  zwracaj¹
uwagê na udokumentowane
negatywne skutki niew³aœci-
wego wprowadzania niektó-
rych napojów roœlinnych do
diety ma³ego dziecka, obej-
muj¹ce m.in. brak odpowied-
niego przyrostu masy i
d³ugoœci/wysokoœci cia³a,
niedo¿ywienie i ryzyko nie-
doborów sk³adników od¿yw-
czych, w tym ryzyko niedo-
krwistoœci z niedoboru ¿ela-
za, krzywicy, zaburzeñ
elektrolitowych i kamicy ner-
kowej. Alternatywê dla mle-
ka matki mog¹ stanowiæ
jedynie zalecane preparaty
przeznaczone do ¿ywienia
niemowl¹t. Napoje pocho-
dzenia roœlinnego nie s¹
równowa¿nym Ÿród³em
sk³adników od¿ywczych nie-
zbêdnych do prawid³owego
rozwoju dzieci w 1. r.¿. Na-
pojów roœlinnych, nawet
wzbogaconych o odpo-
wiedni¹ iloœæ mikroele-
mentów, nie nale¿y trakto-
waæ jako równowa¿nych
od¿ywczo dla mleka kobie-
cego czy krowiego modyfi-
kowanego z uwagi na od-
mienn¹ biodostêpnoœæ
sk³adników mineralnych z
produktów wzbogacanych.
Biodostêpnoœæ wapnia w na-
pojach roœlinnych dodatkowo
ogranicza niekorzystny sto-
sunek wapnia do fosforu,
ma³a zawartoœæ bia³ka, brak
laktozy i witaminy C, wysokie
pH napojów oraz obecnoœæ
fitynianów w napojach ba-
zuj¹cych na zbo¿ach i roœli-
nach str¹czkowych. Do na-
pojów roœlinnych dodaje siê
tak¿e substancje s³odz¹ce,
takie jak fruktoza, syrop wi-
nogronowy (mieszanina glu-
kozy i fruktozy) oraz syrop z
agawy (bogate Ÿród³o frukto-
zy), które nie s¹ zalecane u
niemowl¹t. Ze wzglêdu na
du¿¹ zawartoœæ fruktozy
mog¹ zwiêkszaæ ryzyko nad-

wagi, oty³oœci oraz próchni-
cy.

W badaniach przeprowa-
dzonych wœród 5034 zdro-
wych kanadyjskich dzieci w
wieku od 24 do 72 miesiêcy,
wykazano, ¿e spo¿ycie 1
szklanki dziennie (250 ml)
napoju roœlinnego (sojowe-
go, owsianego, ry¿owego)
wi¹za³o siê z ich ni¿szym
wzrostem o 0,4 cm, a
spo¿ycie 3 szklanek dzien-
nie a¿ o 1,5 cm, w porówna-
niu do rówieœników
spo¿ywaj¹cych 3 szklanki
mleka krowiego dziennie.
T³umaczono to wystêpowa-
niem w mleku krowim nie tyl-
ko bia³ka (kazeiny, serwatki),
ale IGF-1 (insulinopodobne-
go czynnika wzrostu), które
przyczyniaj¹ siê do wzrostu.
Ponadto bia³ko mleka kro-
wiego stymuluje stê¿enie
IGF-1 w surowicy, które
mo¿e zwiêkszaæ wzrost po-
przez oœ hormonu wzrostu
(GH) - IGF-1, promuj¹c¹
wzrost komórek w koœciach i
innych tkankach cia³a. 2
szklanki mleka krowiego za-
wiera 16g bia³ka, co stanowi
70% dziennego zapotrzebo-
wania na bia³ko dla dzieci w
wieku 3 lat, natomiast 2
szklanki napoju migda³owe-
go zawieraj¹ 4g bia³ka, co
stanowi zaledwie 25% dzien-
nego zapotrzebowania na
bia³ko dla dzieci w tym wieku. 
Podsumowanie:
w (…)Zast¹pienie mleka

napojami roœlinnymi prowa-
dzi do zmniejszenia
spo¿ycia bia³ka, niektórych
witamin i sk³adników mine-
ralnych (wapnia) oraz do
zwiêkszenia spo¿ycia doda-
nej soli i cukrów.(…)

w Niezbilansowane amino-
kwasowo napoje roœlinne
mo¿na ³¹czyæ np. te na ba-
zie zbó¿ z tymi na bazie na-
sion roœlin str¹czkowymi
(np.soczewic¹), aby wza-
jemnie siê uzupe³nia³y (w li-
zynê, izoleucynê i metio-
ninê).(…)

w Nale¿y edukowaæ rodzi-
ców/opiekunów dzieci, ¿e na-
poje pochodzenia roœlinnego
nie s¹ równowa¿nym
Ÿród³em sk³adników od¿yw-
czych niezbêdnych do pra-
wid³owego rozwoju dzieci w 1
roku ¿ycia.

w Zast¹pienie mleka napo-
jami roœlinnymi mo¿e zarów-
no u dzieci, jak i osób star-
szych powodowaæ niedobo-
ry ¿ywieniowe, dlatego
nale¿y ich dietê uzupe³niaæ
innymi Ÿród³ami sk³adników
od¿ywczych.(…)

DR HAB. INŻ. ZUZANNA GOLUCH,
PROF. UEW

KATEDRA TECHNOLOGII 
¯YWNOŒCI I ¯YWIENIA

WYDZIA³ IN¿YNIERII PRODUKCJI 
UNIWERSYTET EKONOMICZNY 

WE WROC³AWIU

Roślinne alternatywy dla mleka  (cz. II)
Napoje roœlinne znajduj¹ zastosowanie w ró¿nych dietach, przyk³adowo w dietach alternatywnych redukuj¹cych masê cia³a i eliminacyjnych. 

Mleko sojowe jest wskazane w profilaktyce i dietoterapii osteoporozy
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Tradycj¹ staje siê te¿, ¿e z
³atwoœci¹ mo¿na wskazaæ
g³ównego faworyta do kolej-
nej korony. Od lat niezmien-
nie jest to Bartosz Zmarzlik.
Maj¹cy na koncie ju¿ cztery
z³ote medale wychowanek
Stali Gorzów nie planuje
wcale zwalniaæ i chce jak
najszybciej pobiæ rekord le-
gendarnych gwiazd speed-
way’a, czyli Ivana Maugera i
Tony Rickardssona. Obaj
zebrali po szeœæ tytu³ów. Czy
Zmarzlik ju¿ w tym sezonie
zbli¿y siê do nich na jeden
tylko krok? Ma spore szan-
se, ale na pewno musi przy-
gotowaæ siê na tward¹ walkê
w ka¿dym turnieju.

Kto mo¿e zagroziæ Polako-
wi w wywalczeniu pi¹tej ko-
rony? Du¿o do powiedzenia
powinien mieæ w tym sezo-
nie kapitan ebut.pl Stali Go-
rzów Martin Vaculik.
S³owak corocznie by³ blisko
medalu, ale czêsto miewa³
wahania formy i przytrafia³y
mu siê s³absze turnieje, a
czasami przegrywa³ te¿ z
kontuzjami. W poprzednim
sezonie wywalczy³ pierwszy
w karierze medal (br¹zowy) i
teraz mo¿e byæ mu ³atwiej je-
Ÿdziæ ju¿ bez obci¹¿enia. Po-
dobnie Szwed Fredrik Lind-
gren, który zapewne do
ostatniego dnia jazdy na
¿u¿lu bêdzie robi³ wszystko,

by siêgn¹æ po wymarzone
mistrzostwo. Do tej pory sta³
on trzykrotnie na podium.
Przed rokiem by³ drugi, a
wczeœniej w latach 2018 i
2020 zdobywa³ br¹zowe me-
dale. 

Od pewnego czasu groŸne
miny stroi Leon Madsen,
twierdz¹c, ¿e zdobycie przez
niego mistrzowskiego tytu³u
to kwestia nied³ugiego cza-
su. Na razie cieszy³ siê on
dwukrotnie ze srebrnych me-
dali (2019 i 2022) i niewyklu-
czone, ¿e przyjdzie taki rok,

¿e uda mu siê wdrapaæ na
najwy¿szy stopieñ podium.
Wszyscy zastanawiamy siê,
czy jeden z najbardziej uty-
tu³owanych zawodników
ostatniej dekady, czyli Tai
Woffinden potrafi jeszcze
siê zmobilizowaæ i powróciæ
na podium, na którym ostatni
razy by³ przed czterema laty.
Jego dorobek to trzy z³ote
medale (2013, 2015, 2018),
dwa srebrne (2016, 2020) i
jeden br¹z (2017). Ostatnim
medalist¹, który bêdzie w
tym sezonie jeŸdzi³ w Grand

Prix jako sta³y uczestnik jest
Jason Doyle. Australijczyk
swój jedyny, ale z³oty medal
wywalczy³ w 2017 roku. Po-
tencja³ ma on nadal spory,
ale czy na tyle jest zdetermi-
nowany, ¿eby walczyæ o me-
dal? Zobaczymy.

Pozostali tegoroczni za-
wodnicy stanowi¹cy elitê
œwiatowego ¿u¿la pojad¹ w
Grand Prix z czystymi meda-
lowo kartami, a wiêc ka¿dy
medal dla któregoœ z nich
bêdzie wielki sukcesem. I tu-
taj do grona takich kandyda-

tów na pewno warto zaliczyæ
Australijczyka Jacka Holde-
ra i dwóch Brytyjczyków -
Daniela Bewley’a oraz Ro-
berta Lamberta. Wszyscy
oni od dwóch lat pokazuj¹,
¿e staæ ich na wiele, ka¿dy
ju¿ by³ w pewnej chwili bliski
wywalczenia medalu, ale
ka¿dorazowo zap³acili fryco-
we. W tym sezonie bêd¹ bar-
dziej doœwiadczeni i przynaj-
mniej jeden z nich mo¿e
spe³niæ marzenia o medalu.

W stawce jest te¿ kolejny
ambitny Duñczyk - Mikkel
Michelsen, ale czy jest to
kandydat na medal? ,,Papie-
ry’’ zapewne ma, ale brakuje
mu stabilnoœci. Nie potrafi
przejechaæ ca³ego sezonu
na równym i wysokim pozio-
mie, a tylko zawodnicy ce-
chuj¹cy siê tym walorem s¹
w stanie stan¹æ na podium
na zakoñczenie sezonu.
Mo¿e w tym roku Michelsen
zaskoczy?

Na liœcie startowej mamy
jeszcze piêciu zawodników.
Wszystkich ich ³¹czy to, ¿e
bêd¹ debiutantami w Grand
Prix, jako stali uczestnicy.
Owszem, ka¿dy z nich mia³
okazjê ju¿ trochê pojeŸdziæ,
ale albo w ramach otrzyma-
nej dzikiej karty, albo jako re-
zerwowy. Czy ktoœ z grona
Dominik Kubera, Szymon
WoŸniak (obaj Polska), An-

drzej Lebiediew (£otwa),
Kai Huckenbeck (Niemcy) i
Jan Kvech (Czechy) jest w
stanie powalczyæ o miejsce
w czo³ówce, a mo¿e medal?
My bardzo liczymy na Pola-
ków, z których du¿o do po-
wiedzenia powinien mieæ
Kubera. Trudno przewi-
dzieæ, czy bêdzie on walczy³
o medal, ale na pewno staæ
go na dobre wystêpy. W
przypadku WoŸniaka trudno
o wielki optymizm, wydaje
siê, ¿e walka o miejsce w
dziesi¹tce ju¿ bêdzie spo-
rym osi¹gniêciem dla
¿u¿lowcu ebut.pl Stali Go-
rzów.

Z Grand Prix - jak ju¿
wspomnieliœmy - startujemy
27 kwietnia w Gorican, po-
tem 11 maja widzimy siê w
Warszawie, tydzieñ póŸniej
zaœ w Landshut. 3 czerwca
zagl¹damy do malowniczej
Pragi, 15 czerwca lecimy do
Malilli, a 29 czerwca ¿u¿lo-
we œwiêto zawita do Gorzo-
wa. Dzieñ wczeœniej na
,,Jancarzu’’ odbêdzie siê
SGP-3, czyli mistrzostwa
œwiata w klasie 250 cc. Po-
zosta³e turnieje SGP od-
bêd¹ siê odpowiednio w
Cardiff (17.08), Wroc³awiu
(31.08), Rydze (7.09), Vo-
jens (14.09) i Toruniu
(28.09).

ROBERT BOROWY

Kto może zagrozić wychowankowi Stali?
To ju¿ tradycj¹ staje siê, ¿e kolejny rok rywalizacji o indywidualne mistrzostwo œwiata na ¿u¿lu startuje na po³udniu Europy. Od 2022 roku
miejscem pierwszych zawodów Grand Prix w danym sezonie jest chorwackie Gorican.

Jednym z debiutantów w Grand Prix jest Szymon Woźniak, który bardzo starannie przygoto-
wywał się do sezonu
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Dla gorzowskiego klubu to
dziewi¹ty medal w historii
startów w lidze. Obecnie w
skarbcu znajduj¹ siê cztery
srebrne oraz piêæ br¹zowych
,,kr¹¿ków’’. Ci¹gle brakuje
tego jednego - z³otego, ale
gorzowscy kibice wierz¹, ¿e
przyjdzie taki dzieñ, w któ-
rym bêd¹ mogli œwiêtowaæ
mistrzostwo Polski.

To by³ dobry dla gorzowia-
nek rok. Przed jego rozpoczê-
ciem niewielu im dawa³o
szansê na miejsce w strefie
medalowej. G³ównie dlate-
go, ¿e trzeba by³o przebudo-
waæ praktycznie ca³¹
dru¿ynê. Z wczeœniejszego
sk³adu tak naprawdê pozos-
ta³a tylko Karolina Mat-
kowska, ale ze wzglêdu na
kontuzjê, ci¹gle prowadzon¹
rehabilitacjê nie zagra³a w
bie¿¹cym sezonie ani se-
kundy.  By³y te¿ Ewelina
Œmia³ek i Weronika Steb-
lecka, lecz obie ci¹gle siê
ucz¹ basketu i bardziej pod-
patrywa³y kole¿anki na par-

kiecie ni¿ same na niego
wchodzi³y. 

Trener Dariusz Maciejew-
ski na przedsezonowej kon-

ferencji prasowej powiedzia³
wprost, ¿e wierzy w swoj¹
dru¿ynê, która w jego ocenie
dysponowa³a du¿ym poten-

cja³em. I ju¿ wtedy wskaza³
cel w postaci walki o medal.
Trudno by³o mu nie przyznaæ
racji, skoro sam kontraktowa³

zawodniczki, a wiêc musia³
w nie wierzyæ. Szybko siê
okaza³o, ¿e znalaz³y one
wspólny jêzyk i od pocz¹tku
rozgrywek prezentowa³y
œwietn¹ dyspozycjê. Dobrze
gra³y nie tylko w lidze, ale
dobrze radzi³y sobie tak¿e w
europejskich pucharach, do-
chodz¹c do 1/8 w EuroCup
Women, a przypomnijmy, ¿e
w walce o æwieræfina³ poko-
na³y na wyjeŸdzie s³ynny Ga-
latasaray Stambu³. Nie
awansowa³y dlatego, ¿e nie
poradzi³y sobie we w³asnej
hali, jeszcze wówczas przy
ul. Chopina.

W ca³ym sezonie ligowym
Polska Strefa Inwestycji
Enea rozegra³a 26 spotkañ,
z czego 20 wygra³a i po-
nios³a 6 pora¿ek, w tym
po³owê z zespo³em z Polko-
wic (jedn¹ w lidze, dwie w
finale). I choæby te dane
statystyczne pokazuj¹, ¿e
akademiczki w pe³ni
zas³u¿enie awansowa³y nie
tylko do strefy medalowej,

ale do wielkiego fina³u. W
pe³ni zas³u¿enie wywal-
czy³y te¿ srebrny medal,
bêd¹c minimalnie s³abszym
od polkowiczanek, ale
bêd¹c zdecydowanie lep-
szym od innych zespo³ów
aspiruj¹cych w trakcie se-
zonu do medali. 

Podczas rozgrywek barw
naszej dru¿yny broni³o 12
zawodniczek. One te¿ prze-
chodz¹ do historii jako sreb-
rne medalistki sezonu
2023/2024. S¹ to: Chloe
Bibby, Elena Tsineke,
Stephanie Jones, Weroni-
ka Telenga, Nora Wentzel,
Anna Jakubiuk, Aleksan-
dra Pszczolarska, Wiktoria
Kuczyñska, Gabriela Le-
biecka, Ewelina Œmia³ek,
Maja Maækowiak i Weroni-
ka Steblecka. Dodajmy
jeszcze, ¿e trenerowi Dariu-
szowi Maciejewskiemu w
prowadzeniu zespo³u poma-
gali Robert Pieczyrak i Ja-
nusz Kopaczewski.

RB

Gorzowskie koszykarki wicemistrzyniami Polski!
Zakoñczy³y siê rozgrywki w Orlen Basket Lidze Kobiet. Mistrzyniami Polski zosta³y koszykarki KGHM  BC Polkowice, a tytu³ wicemistrzyñ trafi³ do

Polskiej Strefy Inwestycji Enea Gorzów.

Gorzowskie ,,sreberka’’ swój sukces świętowały w Arenie Gorzów
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